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вступній промові і відповідях на питання, крім його звичайної антиопозиційної, 
антинацистської і антикиївської риторики, озвучена нова інформація, яка прояснює багато 
моментів у нинішній кримської ситуації. 
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Друковані видання 

Олександр Турчинов наказав привести Збройні Сили України в повну бойову 

готовність  

"Голос України" 

Голова Верховної Ради України, в.о. Президента України Олександр Турчинов закликає 
українців об’єднатися навколо нашої країни, зберігати спокій і віру у нашу державу. 

Під час брифінгу за участю Прем’єр-міністра України Арсенія Яценюка та інших членів 
РНБО за підсумками засідання Ради національної безпеки і оборони у суботу О.Турчинов 
зазначив, що Рада Федерації Федеральних Зборів Російської Федерації підтримала звернення 
Президента Володимира Путіна щодо введення військ на територію України. 

«Для акта цієї агресії немає жодних підстав. Усі тези російського керівництва про те, що 
є загроза для російськомовних громадян України або російських громадян, є надуманими та 
брехливими», — наголосив Голова Верховної Ради, підкресливши, що Українська держава 
захищає всіх громадян України «незалежно від того, у якому регіоні вони мешкають, якою 
мовою вони спілкуються, в яку церкву вони ходять». 

«Я дав наказ, враховуючи потенційну агресію, привести Збройні Сили України в повну 
бойову готовність. Посилена охорона атомних електростанцій, аеропортів, стратегічних та 
інфраструктурних об’єктів. Рада національної безпеки і оборони розробила детальний план дій 
на випадок прямої військової агресії», — заявив О. Турчинов. 

Голова Верховної Ради звернувся до всіх громадян України з проханням «зберігати 
спокій, впевненість і віру в Україну, забути усі чвари і протиріччя». «Сьогодні не важливо, хто 
лівий, а хто правий, хто належить до якої партії або громадської організації. Ми всі українці, ми 
повинні об’єднатися навколо нашої країни, не допускати будь-яких провокацій, зберігати віру, 
впевненість і єдність, — сказав О. Турчинов. — Нехай Господь благословить Україну і кожного 
із вас». 

http://www.golos.com.ua/Article.aspx?id=321414 

Верховна Рада звернулася до парламентів держав—гарантів безпеки України та 

міжнародних організацій  

"Голос України" 

Сьогодні весь цивілізований світ, підтримуючи Київ, повинен зробити реальні кроки для 
того, щоб нормалізувати ситуацію і припинити спробу агресії проти нашої країни 

Екстрене пленарне засідання Верховної Ради відбувалося у закритому режимі для того, 
щоб не було можливості використовувати емоційні виступи народних депутатів, а у тих, у свою 
чергу, не було спокуси у небезпечній для країни ситуації використовувати трибуну парламенту 
для політичної самореклами. На цьому наголосив Голова Верховної Ради Олександр Турчинов 
по завершенні засідання. За його словами, під час нього депутати заслухали доповіді міністра 
оборони, голів Служби безпеки, Прикордонної служби, міністра внутрішніх справ стосовно 
ситуації і в Криму, і в країні в цілому. 

«Верховна Рада консолідувалася навколо тієї небезпеки, яка є. І фактично три постанови, 
які були проголосовані, ухвалювалися понад 300-ми голосами», — сказав О. Турчинов. 

Одну з ухвалених постанов, яка відображає позицію Верховної Ради, глава парламенту 
озвучив — йдеться про постанову Верховної Ради про підтримку Збройних Сил України, інших 
військових формувань України. В документі, зокрема, зазначається, що в умовах небезпеки 
територіальній цілісності України, загрози її державному суверенітету, провокування силового 
сценарію та дестабілізації ситуації в країні, порушення її миру та спокою Верховна Рада 
України від імені народу України висловлює повну солідарність та всебічну підтримку 
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Збройним Силам України, які готові стати на захист нашої вітчизни, усьому особовому складу 
— від міністра до рядового. 

Також у документі наголошується, що Верховна Рада беззастережно схвалює рішення 
РНБО, ухвалене 1 березня 2014 року про приведення ЗС України у повну бойову готовність та 
доручає Кабінету Міністрів вжити негайних заходів з покращення матеріально-фінансового 
забезпечення всіх потреб Збройних Сил, пов’язаних із захистом України, її суверенітету та 
територіальної цілісності. У разі необхідності негайно подати до Верховної Ради пропозиції 
щодо внесення змін до закону про Державний бюджет на 2014 рік. 

О. Турчинов також повідомив, що було прийнято постанову про звернення Верховної 
Ради до парламентів держав-гарантів безпеки України та міжнародних організацій. «Безумовно, 
сьогодні держави, які були гарантами безпеки України, повинні виконати свої зобов’язання. 
Сьогодні весь цивілізований світ, підтримуючи Україну, повинен зробити реальні кроки для 
того, щоб нормалізувати ситуацію і припинити спробу військової агресії проти нашої країни», 
— сказав він. 

Водночас Голова Верховної Ради наголосив, що ситуація, на превеликий жаль, 
залишається дуже напруженою. «Передусім йдеться про АРК, де відбувається блокування 
військовими Російської Федерації містечок, де розташовані українські Збройні Сили. Мало 
того, вночі керівництво Збройних сил Росії, зокрема керівник Північно-Кавказького військового 
округу висунув ультиматум українським військовим з тим, щоб вони роззброїлись і залишили 
міста своєї дислокації. Ультиматум був до 5 години ранку. Вночі я говорив з російським 
керівництвом. На превеликий жаль, я не зміг зв’язатися ані з президентом Путіним, ані з 
прем’єром Медведєвим, але говорив з головою Держдуми Росії паном Наришкіним та чітко 
акцентував на агресивних погрозах російських військових і повідомив, що українські війська 
діють відповідно до українських законів та Конституції. Вони будуть обороняти українську 
землю. І будь-яка спроба атакувати військове містечко — це пряма військова агресія проти 
нашої країни, за що нестимуть повну відповідальність російські військові та керівництво 
Російської Федерації», — розповів глава парламенту. 

За його словами, штурму о п’ятій годині не було, але ситуація залишається дуже 
напруженою. 

Прем’єр-міністр Арсеній Яценюк під час брифінгу наголосив, що парламент 
конституційною більшістю продемонстрував єдність, спрямовану на підтримку і захист 
територіальної цілісності і суверенітету України. Також він чітко визначив, що на території 
Автономної Республіки Крим діють виключно Конституція і закони України. «Це означає, що 
будь-хто, хто приймає і виконує рішення на території автономії, повинні здійснювати це 
виключно в межах законодавства України», — застеріг глава уряду. 

А. Яценюк також зазначив, що парламент знайшов можливість збільшити фінансування 
Збройних Сил. До того ж він повідомив, що нині розпочаті перевірки того, як упродовж 
останніх чотирьох років «проти правоохоронної системи та спеціальних служб і всіх військових 
формувань Збройних Сил здійснювалася цілеспрямована диверсія з підриву обороноздатності 
держави». 

«Цим буде займатися військова та Генеральна прокуратура», — повідомив він. 

А. Яценюк також наголосив, що Україна прагне вирішити нинішню кризу політичними і 
дипломатичними шляхами та що для цього задіяні всі інструменти. «Тільки протягом останньої 
доби я мав декілька розмов з канцлером Німеччини Ангелою Меркель, віце-президентом США 
Джо Байденом, головою Єврокомісії паном Баррозу, президентом Євросоюзу паном Ромпеєм... 
Учора прибув міністр закордонних справ Туреччини, а Туреччина є надважливою країною у 
Чорному морі», — повідомив А. Яценюк та запевнив, що всі країни не просто висловили свою 
стурбованість, а зробили жорсткі заяви та оцінки щодо дій Російської Федерації на території 
України. Також українська влада продовжує залучати до розв’язання конфлікту міжнародні 
організації, зокрема, Раду безпеки ООН, Раду Європи, ОБСЄ... 

Аналогічна позиція української сторони неодноразово доводилася до російської влади. 
Попри це, повідомив прем’єр, протягом останніх днів Росія здійснила декілька провокацій, які 
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напевно мали на меті легалізацію перебування російського збройного контингенту на території 
автономії. Проте українські військові, здійснюючи захист власних частин та штабів, не 
піддалися на жодну з цих провокацій. «Учора вночі фактично кожні півгодини військові 
Чорноморського флоту Російської Федерації здійснювали системні провокації для 
розпалювання конфлікту, під час якого було б застосовано зброю», — повідомив глава уряду. 

Коментуючи рішення парламенту, А. Яценюк наголосив, що Верховна Рада вимагає, 
щоб Росія негайно виконала угоду про тимчасове перебування Чорноморського флоту на 
території України, яка передбачає негайне відведення військ Росії в місця постійної дислокації. 
Також парламент зазначає, що пересування військовослужбовців, техніки та озброєння, які 
належать Російській Федерації, можливе тільки за наявності дозволу компетентного органу 
України. 

«Нагадаю, що Україна не надавала дозволу Росії на заведення в Україну додаткового 
контингенту в розмірі шести тисяч військовослужбовців», — сказав А. Яценюк та додав, що 
парламент також звернувся до Президента Росії зі зверненням не оголошувати війну Україні. 

Лідер «Свободи» Олег Тягнибок, коментуючи результати засідання парламенту, 
повідомив, що рішення про виділення армії необхідного фінансування уже давно назріло. 
Також він зауважив, що «Свобода» завжди привертала увагу суспільства до фактів ведення 
Росією проти України інформаційних, енергетичних, гуманітарних воєн, а зараз уже відвертої 
агресії. До того ж О. Тягнибок висловив переконання, що «Росія цю війну уже програла — 
насамперед на Майдані». Водночас політик упевнений: той сценарій, який Росія запланувала в 
Україні, був аналогічний грузинському. Коментуючи рішення про утворення переговорної 
групи з Росією, О. Тягнибок зазначив, що Росія завжди поважає тільки сильних, а тому маємо 
зміцнювати Збройні Сили України та приводити їх до підвищеної бойової готовності. 

Після півторагодинного обговорення відбувся брифінг Секретаря Ради національної 
безпеки та оборони Андрія Парубія, котрий повідомив, що в. о. Президента, Голова Верховної 
Ради Олександр Турчинов своїм указом увів у дію рішення РНБО від 1 березня 2014 про 
невідкладні заходи щодо забезпечення національної безпеки, суверенітету та територіальної 
цілісності України. 

Виходячи з необхідності захисту прав та інтересів громадян України, суверенітету, 
територіальної цілісності та недоторканності державних кордонів України, недопущення 
втручання у її внутрішні справи, з огляду на порушення російською стороною положень 
Меморандуму про гарантії безпеки у зв’язку з приєднанням України до Договору про 
нерозповсюдження ядерної зброї від 5 грудня 1994 року, Договору про дружбу, співробітництво 
та партнерство між Україною та Російською Федерацією від 31 травня 1997 року та Угоди між 
Україною та Російською Федерацією про статус та умови перебування Чорноморського флоту 
РФ на території України від 28 травня 1997 року, а також зважаючи на рішення Ради Федерації 
Федеральних Зборів Російської Федерації щодо використання збройних сил на території 
України, РНБО вирішила: начальнику Генштабу, головнокомандувачу Збройних Сил України, 
керівникам інших військових формувань невідкладно привести Збройні Сили України та 
відповідні військові формування у бойову готовність. Повну, згідно з уточненими планами 
приведення військових сил у бойову готовність; Міністерству оборони України організувати та 
провести навчальні збори з військовозобов’язаними в необхідних обсягах, у час і строки, 
визначені Генеральним штабом ЗС України; Кабінету Міністрів України невідкладно виділити 
необхідні фінансові матеріально-технічні та інші ресурси для належного забезпечення безпеки 
прав та інтересів громадян України, суверенітету, територіальної цілісності та недоторканності 
державних кордонів України; Міністерству закордонних справ України невідкладно звернутися 
до зовнішньополітичних відомств окремих держав-підписантів Меморандуму про гарантії 
безпеки у зв’язку з приєднанням України до Договору про нерозповсюдження ядерної зброї від 
5 грудня 1994 року — Сполучених Штатів Америки, Сполученого Королівства Великої 
Британії та Північної Ірландії із закликом забезпечити безпеку України та провести відповідні 
консультації офіційних осіб у місті Києві. 

Крім того, Міністерству внутрішніх справ України доручено забезпечити посилену 
охорону об’єктів енергетики та критичної інфраструктури. Також це рішення передбачає 
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утворення відповідно до ст. 14 Закону України про Раду національної безпеки та оборони 
оперативного штабу з питань реагування на ситуацію в АРК та місті Севастополі на чолі з 
Секретарем РНБО. Оперативний штаб також має забезпечити моніторинг та аналіз інформації 
щодо розвитку ситуації в Автономній Республіці Крим та місті Севастополі, зайнятися 
напрацюванням пропозицій щодо запобігання виникненню загроз національній безпеці 
України, їх нейтралізації та подання пропозицій РНБО. 

А. Парубій також зауважив, що у пункті третьому рішення стосовно навчальних зборів із 
військовозобов’язаними йдеться про те, що Міноборони по всій Україні викликає тих 
військовозобов’язаних, в яких на даний момент є потреба Збройних Сил України. Тобто 
мобілізаційні пункти, військкомати викликають людей, необхідних для Міноборони. 

Звертаючись до військовозобов’язаних, яких викличе Міноборони, Секретар РНБО 
попросив їх прибути у визначений час і місце. 

Перед початком засідання голова Комітету Верховної Ради з питань національної 
безпеки та оборони Володимир Литвин наголосив, що якщо буде продемонстровано єдність 
українського суспільства, силовий сценарій не буде реалізований. За його словами, сьогодні 
парламент має говорити голосом народу і забути про те, хто які має партійні кольори. 

В. Литвин переконаний: «У рішенні Росії військовий компонент становить невеликий 
відсоток. Ставка робиться на так звану п’яту колону, на тих шулерних діячів, які мають 
озвучити відповідні прохання. Якщо ми продемонструємо єдність українського суспільства, 
силовий сценарій не буде реалізований. Це перше і ключове, про що треба говорити. І друге — 
Верховна Рада має сьогодні говорити одним голосом і приймати рішення всім парламентом. 
Якщо рішення ухвалюватимуться у 250 голосів — це заохочуватиме відповідні дії російської 
сторони». 

А щодо денонсації Харківських угод, то тут, на думку політика, треба аналізувати, що 
таке рішення дасть у підсумку. «Це питання, думаю, буде порушуватися, але чи не стане це ще 
одним приводом для ескалації напруження? Судячи з того, що чинить Російська Федерація, 
його, цілком очевидно, треба порушувати, але проблема в тому, чи зараз», — сказав він. 

Якщо Харківські угоди будуть денонсовані, то Україна, на думку депутата, може 
отримати ще одне додаткове звинувачення у невиконанні домовленостей. «Нині треба зробити 
все, щоб не говорила сила зброї, щоб почали говорити люди», — наголосив він. 

А для цього треба згуртувати людей, можливо, відмовитися від низки поспішних рішень, 
які були прийняті непродумано. Внести спокій у країну, закінчити з бандитизмом, щоб люди 
відчули, що є на кого спиратися в країні. «Саме у такому ключі треба вести розмову, уникаючи 
радикальних закликів і провокаційних заяв», — сказав він. 

В. Литвин переконаний, що депутати не повинні виходити з Верховної Ради доти, доки 
не будуть прийняті всі рішення, необхідні на даний момент. До того ж ухвалюватися ці рішення 
мають конституційною більшістю. 

На думку позафракційної Інни Богословської, по-перше, Верховна Рада, як єдиний 
легітимний орган у країні, має висловити свою позицію щодо неприпустимості фактичного 
військового вторгнення. По-друге, потрібно продемонструвати повну консолідацію парламенту, 
незважаючи на приналежність до різних партій чи регіонів, бо «перед загрозою зовнішнього 
втручання країна повинна бути як одна людина». І, по-третє, потрібно дати сигнал суспільству, 
що стан нашої військової оборони такий, що без народного ополчення ми не зможемо 
протистояти будь-якій військовій агресії. «Я вважаю, що треба закликати суспільство бути 
готовими до того, що нам треба буде боронити нашу країну», — сказала вона та додала, що від 
нас самих залежатиме, чи цей вогонь розпалюватиметься надалі, чи його вдасться загасити. 

Представник фракції Партії регіонів Юрій Мірошниченко, котрий щойно перед 
засіданням повернувся з Криму, зазначив, що ситуація на півострові, «м’яко кажучи, складна». 
А один із головних його висновків із цієї поїздки до автономії полягає в тому, що військовою 
операцією конфлікт у Криму нині розв’язати не вдасться. «Єдиний спосіб його розв`язання — 
це політичний діалог», — переконаний парламентарій. У зв’язку з цим він закликав «припинити 
у Верховній Раді висловлювати недовіру представникам влади в Криму». Відповідаючи на 
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уточнююче запитання, він зазначив, що це в тому числі стосується голови Ради міністрів 
Криму. 

«Тому що, не визнаючи Верховну Раду або Раду міністрів Автономної Республіки Крим, 
ми позбавляємо себе суб’єктів ведення діалогу», — вважає він. Крім того Ю. Мірошниченко 
пропонує менше називати події в Криму війною, оскільки це не сприяє врегулюванню ситуації. 

«Якщо ми говоримо, що цю, надзвичайно складну ситуацію, потрібно врегулювати, то 
нам потрібна сторона для діалогу, а це має бути як місцева влада, так і Російська Федерація», — 
сказав він. 

Ю.Мірошниченко також підкреслив ту відповідальність, яка лежить на Партії регіонів. 
«Оскільки Схід та Південь голосував за Партію регіонів, то сьогодні всі мої однопартійці мають 
активно включитися у цей діалог, мають впливати на роботу органів місцевої влади, які 
значною мірою сформовані з представників Партії регіонів», — наголосив він. 

Кажучи про те, які рішення має ухвалити парламент, Ю. Мірошниченко наголосив, що 
насамперед потрібно дати чіткий сигнал, що Крим не залишиться без підтримки, та однозначно 
засвідчити, що автономія є невід’ємною частиною України. Крім того, Верховна Рада має 
закликати кримську владу не проводити референдум, який є неконституційним і може 
спровокувати довготривалий військовий конфлікт, та має сформувати групу, яка вестиме 
переговори з Москвою та Кримською автономією. 

Представник «Батьківщини» Андрій Сенченко, котрий також прибув на засідання 
Верховної Ради з Криму, зазначив, що спираючись на інформацію, яку він там отримав, 
парламенту не потрібно ухвалювати якихось агресивних рішень. «Зараз не потрібно 
запроваджувати військовий стан та брязкати зброєю, бо та хунта, яка за російської підтримки 
дорвалася до влади, не користується підтримкою населення. Тому дуже важливо зберегти 
витримку і їм у цьому вакуумі не буде що робити, адже весь сценарій агресора побудований на 
розпалюванні ненависті», — сказав він та додав, що «оскільки сьогодні на Крим ніхто не 
наступає, то їм немає під що мобілізувати людей». 

Натомість, за оцінками парламентарія, більшість мешканців Криму живуть турботами 
про курортний сезон і розуміють, що російські військові та їхні кримські поплічники своїми 
діями можуть позбавити населення джерел існування. «Люди розуміють, що якщо 
протистояння триватиме довше, то їм не буде за що жити і в цьому, і в наступні роки, бо 
туристичному Криму насамперед потрібен мир та спокій», — сказав народний депутат. 

Що стосується можливої реакції України на агресивні дії Росії, то А. Сенченко вважає за 
необхідне активніше залучати до врегулювання ситуації міжнародне співтовариство, в тому 
числі запрошувати міжнародних спостерігачів до Криму. Водночас він вважає, що сьогодні є 
всі підстави для денонсації так званих Харківських угод про базування на території України 
Чорноморського флоту Російської Федерації. «Фактично те, що сталося в Криму, — це 
російська окупація. Однак вони розраховували на таку нашу відповідь, яку можна буде видати 
за агресію проти російськомовного населення та виправдати цим своє вторгнення на територію 
України. Але їм не вдалося реалізувати свій розрахунок на стрілянину», — сказав народний 
депутат і додав, що Україна не буде воювати, бо має достатньо мирних засобів, щоб розв’язати 
цю проблему. 

Ще один представник «Батьківщини», Андрій Кожем’якін також наголосив, що в 
нинішній ситуації насамперед мають працювати політики та дипломати. «Наші сусіди, маю на 
увазі Російську Федерацію, добре навчилися брязкати зброєю, але Україна — миролюбна 
держава і намагатиметься відвернути загрозу територіальній цілісності мирним шляхом», — 
сказав він. 

На необхідності забути про всі непорозуміння та об’єднатися наголосила народний 
депутат з фракції Партії регіонів Ганна Герман. «Ми далеко не заїдемо на розколі держави, 
народу та звинуваченні один одного. Ми всі у чомусь винні тією чи іншою мірою. І сьогодні є 
добра нагода, сам Господь її послав, для того щоб простити все це і знову стати одним народом. 
Об’єднаним, сильним і таким, що здатний захистити свою державу — єдину, соборну, унітарну 
Україну», — наголосила вона. 
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На запитання журналістів, які саме треба ухвалити під час пленарного засідання, депутат 
зауважила: «Думаю, це можуть бути зважені рішення, які збалансують ситуацію. Безперечно, 
треба сідати за стіл переговорів, безперечно, треба, щоб усе зробили дипломати. Необхідно 
залучити до роботи всіх метрів української дипломатії, які були залишені поза увагою новою 
владою, оскільки не стояли на Майдані». 

За словами Г.Герман, серед таких кандидатур може бути зокрема Олександр Чалий та 
ціла плеяда українських дипломатів, які починали з незалежності України, перейнявши ще 
радянський дипломатичний досвід. «Ці люди знають і вміють говорити з Росією. Не можна 
відкидати людей, яких сприймають у Росії і яких можуть послухати. Не можна сьогодні 
радикалізуватися. Не можна сьогодні обмежити миротворчі зусилля силами, які виявилися в 
новій владі. Бо треба чесно зізнатися: в новій владі, уряді є гарні люди, але це не професія. Там 
потрібні зубри дипломатії, професіонали у сфері національної безпеки, які можуть сьогодні 
всіма методами не допустити кровопролиття та початку війни», — наголосила Г. Герман. 

Водночас вона зауважила, що предметом таких переговорів може стати право 
українського народу на вибір. «Український народ має право вибирати, як йому жити, в якій 
країні та у який спосіб. Це основний фундамент, на якому можуть вестися ці переговори», — 
сказала вона. 

Секретар РНБО Андрій Парубій: «Нам потрібне єдине військо. Ми вважаємо, що 
дисципліна та скоординованість дій нині вкрай важливі для того, щоб у цей непростий для 
нашої держави час ми могли діяти скоординовано і злагоджено. Це один із принципових 
моментів на даному етапі». 

http://www.golos.com.ua/Article.aspx?id=321423 

Власти пытаются разработать механизм допуска к руководящим должностям  

Галина Корба, "КоммерсантЪ" (Украина) 

Обсуждение механизмов люстрации состоялось в пятницу в ходе общественной 
дискуссии при участии народных депутатов, юристов и представителей гражданского 
общества. Открывая мероприятие, глава люстрационной комиссии Егор Соболев призвал 
присутствующих пояснить, что они подразумевают под люстрацией, и кого, по их мнению, она 
должна коснуться. 

— У меня складывается впечатление, что люди считают люстрацию чем-то средним 
между казнью и лишением гражданства, поэтому прошу вас представить свое понимание этого 
процесса,— пошутил Соболев. 

Первым выступил народный депутат Владимир Арьев ("Батькивщина"). Он сообщил, 
что министром юстиции Павлом Петренко уже подготовлен предварительный законопроект "О 
люстрации судей и сотрудников правоохранительных органов, которые принимали участие в 
репрессиях против участников массовых акций протеста в Украине", теперь необходимо 
подготовить аналогичный законопроект о люстрации представителей органов исполнительной 
власти. 

— Я предлагаю создать люстрационную комиссию в составе 21 человека. 11 ее членов 
будут делегироваться гражданским обществом, 10 — назначаться Верховной Радой. Люстрации 
будут подлежать все руководящие должности от руководителей департаментов и выше. Кроме 
того, каждый человек, который будет претендовать на соответствующую должность, должен 
будет пройти через комиссию,— пояснил Арьев. 

Впрочем, конкретных критериев, которым должны отвечать представители 
исполнительной власти, он называть не стал, заметив только, что, проводя люстрацию, следует 
"сохранять холодную голову" и не выходить за рамки "цивилизованных стандартов". 

Дальнейшая дискуссия подтвердила, что у ее участников единое видение механизмов и 
критериев проведения люстрации отсутствует. Одни выступавшие призывали люстрировать 
исключительно высших должностных лиц, другие требовали уволить всех госслужащих, судей 
и сотрудников правоохранительных органов. Не было согласия также в вопросе, следует ли 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

9 

отстранять от работы тех, кто состоял в Коммунистической партии СССР, или же люстрация 
должна коснуться исключительно причастных к нарушениям прав человека в ходе протестных 
акций последних месяцев. 

— Нужно уволить всех, кто занимал руководящие должности с 1 декабря 2013 года. 
Потом уже пусть доказывают, кому и как они служили, потому что в каждом суде среди 
бесчестных судей есть 2-3 достойных. Они смогут пройти процедуру отмены люстрационного 
запрета на деятельность,— предложила адвокат Валентина Теличенко. 

— Люстрацию должны проходить все, независимо от должности, в том числе 
представители СМИ и преподаватели,— не согласился политический аналитик Евгений 
Жеребецкий. 

Примирить собравшихся попытался народный депутат Андрей Пышный. Он заверил, 
что его политическая сила намерена принять закон о люстрации в ближайшее время, упрекнув 
выступавших в чрезмерной радикальности. 

— Вы призываете к тотальной люстрации, но понимаете ли вы, что массовые 
увольнения могут парализовать всю работу государства. А как проводить такую люстрацию? 
Каким штатом и какими колоссальными полномочиями должен обладать люстрационный 
орган, чтобы проанализировать каждое личное дело. В конце концов, это рискует превратиться 
в охоту на ведьм,— предупредил Пышный. 

Рассуждения юристов и народных депутатов оставили равнодушными присутствующих 
активистов. 

— У нас в каждом городе есть сознательные граждане, которые бесплатно проверят 
каждого. И вообще у нас есть собственный вариант законопроекта о люстрации,— возмутился 
один из представителей Автомайдана. 

— Лучшей люстрацией станут досрочные выборы в Верховную Раду, избиратели сами 
скажут, кто есть кто,— выступил с неожиданным предложением юрист партии 
"Демократический альянс" Максим Черкасенко. 

В президиуме эта идея отклика не нашла. Егор Соболев выразил сомнение, что после 
выборов в парламент принятие закона о люстрации вообще будет возможно. 

— Чем больше времени проходит после революции, тем больше контрреволюционных 
настроений. Сейчас лучшее время для люстрации Виктора Януковича, Елены Лукаш, Андрея 
Портнова. Иначе на досрочных выборах они вернутся народными депутатами из восточных 
областей, и ничего мы уже сделать не сможем,— возразил господин Соболев. 

Не терпящим возражений голосом он поручил обнародовать все варианты 
законопроектов о люстрации в понедельник, чтобы 4 марта провести итоговое обсуждение, а 5 
марта зарегистрировать соответствующие инициативы в парламенте. 

— Закон должен быть проголосован на следующей неделе,— подытожил Владимир 
Арьев под аплодисменты присутствующих. 

http://www.kommersant.ua/doc/2421649 

Ліс за деревами  

Юлія Мостова, "Дзеркало тижня" 

З усуненням Віктора Януковича від влади у країні виявилася зруйнованою монополія на 
корупцію. Майдан інтуїтивно зрозумів, що в парламенті розгортається боротьба за акціювання 
безгоспної частки. Зрозумів і спробував перешкодити. У результаті чого поділив 
відповідальність із новим урядом та отримав свій перший хабар. Кадровий. Що стосується 
грошей, то їх поділять інші. 

Сформувати новий уряд можна було досить просто, розділивши його на три квоти: 
коаліції, Майдану та Південного Сходу. Перша — для концентрації в залі потрібних голосів. 
Друга — щоб було враховано думку громадянського сектору. Третя — для зміцнення цілісності 
країни. При цьому, очевидно, всі квоти мали бути заповнені професіоналами з досвідом роботи, 
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здатними зайти в кабінет і з першої хвилини віддавати компетентні, актуальні розпорядження. І 
не важливо, чи перебував кризовий галузевий менеджер у загоні КПРС і "чи крав у голодні 
роки з поля колоски". Ми ж домовилися, що Майдан-2014 — це не інфантильний Майдан 2004-
го. А отже, за владою буде забезпечено пильний нагляд. 

В умовах кризи — економічної, зовнішньо- і внутрішньополітичної — країні як ніколи 
потрібні не просто порядні управлінці, а й професіонали. Адже попередня влада угробила 
країну не тільки жадібністю, а й дилетантством у питаннях управління нею. Компетентність і 
порядність — два критерії, за якими треба було добирати Кабмін. Часу об'єктивно не вистачало. 
Завдань — гора. Варіантів — небагато. В описаному мною не був зацікавлений майже ніхто.  

Другий варіант — олігархічний. Прийшовши до влади, опозиція з позафракційними, що 
приєдналися, і майже половиною фракції Партії регіонів будували на Кабмін свої плани — 
розпаювання. Перехопивши "водиці крапельку та кленовий листочок" на випуску з країни всіх, 
хто хотів полетіти, влада взялася розписувати шахматку урядових посад. І, очевидно, завершила 
б успішно цю копітку працю, якби не втрутилася Юлія Тимошенко, що відчула холодок 
Майдану. 

Звільнена Юлія Володимирівна особливо не засмутилася, відчувши прохолодний 
прийом. Адже вона чудово розуміла, що це переважно Майдан "противсіхів", і не 
ототожнювала реакцію площі з реакцією свого електорату. При цьому вона хутко вловила, що 
люди, які громадянськи переросли трьох своїх вождів, вимагають іншої якості роботи 
виконавчої влади і присутності в ній своїх представників-контролерів. Відмовившись від 
власної кадрової розкладки, складеної ще в харківській лікарні, Тимошенко наполягла на тому, 
щоб, формуючи уряд, коаліція врахувала кадрові інтереси активістів Майдану. Саме цей, третій 
варіант формування уряду, і став робочим.  

Таким чином, за сміливість і мужність із людьми розплатилися портфелями...  

Я дуже сподіваюся, що люди, які боролися з хабарництвом, залишаться такими ж 
твердими і в ситуації, коли мільйони пропонуватимуть їм. Із професіоналізмом — складніше. 
Сміливі кадрові експерименти завжди добрі тоді, коли треба розвивати, а не рятувати. Україні 
потрібні парамедики. Ми ж отримали в основному уряд інтернів. Здатних зайти і включитися — 
ой як небагато... Яценюк (прем'єр), Шлапак (Мінфін), Гройсман (регіональний розвиток). Ось, 
мабуть, і всі. Хоча ні. Оперативно можуть почати "гаптувати" Денисова (Мінсоцполітики) та 
Продан (Мінпаливенерго). Решті — як заповів повалений Ленін: учитися, учитися і ще раз 
учитися... 

За великим рахунком, тепер в Україні найкращий час для реформ. Бо реформи 
починаються тоді, коли закінчуються гроші. Але завтра на цих людей зваляться президентські 
вибори й пов'язана з ними кон'юнктура. А сьогодні міністри ризикують, навіть маючи ідеї, 
згоріти в гасінні щохвилинних пожеж. 

Упевнена, що міністр економіки Павло Шеремета, в інших обставинах — здатний 
згенерувати низку цікавих і неординарних кроків, просто не уявляє собі, який бюрократичний 
монстр йому дістався. Ігореві Тенюху — міністрові оборони — теж не позаздриш: кримські 
події при чехарді в Генштабі явно відірвуть його від думки, де взяти гроші на контрактників і 
як не залишити голою армію, в якій минулий осінній призов було оголошено останнім, але якій 
бюджет виділили менший, ніж торік. Я не знаю, як керуватиме Мін'юстом Павло Петренко, не 
здатний написати закон про амністію краще, ніж помічник Ківалова. Я вірю, що ідею Сергія 
Квіта про автономізацію вишів більшість підтримає натхненно. Але чи зможе Сергій 
Миронович як міністр освіти закрити, наприклад, дев'ять із десяти вищих навчальних закладів 
України, зрівнявши їх кількість із відповідною Британії і Франції? Не знаю, чи буде хорошим у 
мирний час героїчний лікар Олег Мусій. Є люди війни, і є люди миру. Цей чоловік врятував 
сотні життів за останні три місяці. До того він багато років очолював Громадську раду при 
Мінздоров'я. А вбивчі схеми цього міністерства розкривало DT.UA. Чи готовий він рятувати 
мільйони не дефібрилятором, а написаною навскоси негативною резолюцією? 

Я не розумію, що означає Антикорупційне бюро, але здогадуюся, що для керівництва 
ним у Тетяни Чорновол є тільки сміливість.  
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Не знаю, що таке Люстраційний комітет. Але хочу звернути увагу Єгора Соболєва на те, 
що в кабінет одіозного кабмінівського кадровика Ю.Євтєєва претенденти вже потягнулися 
нескінченним потоком, і відсіювання проводить він. Цікаво буде подивитися на критерії. Мені 
не цілком зрозуміло, що таке сьогодні РНБОУ. Я так довго займаюся українською політикою, 
що маю можливість порівнювати. І коли я зіставляю: "Горбулін—Парубій, Парубій—
Горбулін", то просто розгублююся. 

За великим рахунком, активісти Майдану отримали вершки. Ставленики партій і ФПГ — 
ресурсні корінці. Але це ще не все. З Майданом, як я вже сказала, розділили відповідальність. А 
гроші — поділять із другою хвилею призначень. Це буде Кабінет не так міністрів, як 
заступників і керівників центральних органів виконавчої влади. Служби, комітети, інспекції — 
все це на кону і в торгах. Люди, будьте пильні! Адже переважна більшість правлячо-
заробляючого класу так нічого й не зрозуміла. Хтось несе за посади, щоб залишитися, хтось 
бере, щоб призначити: у кадровий мурашник з розмаху всілася нова влада. 

Ось лише простий приклад, який демонструє, що з Майданом погодили тільки верхівку 
айсберга. Олександр Шлапак — досвідчений фінансист. І зараз це має більше значення, ніж 
його зв'язки з Тендерною палатою та свідчення проти Тимошенко в суді. Його кандидатуру 
погодили з широкою громадськістю, а далі — уже без неї — буде призначено голову податкової 
(і податкових у регіонах); голову Фінмоніторингу, якому система сигналізує про десятки 
мільярдів підозрілих трансакцій, але на виході залишаються самі сльози; голову 
Держказначейства, який дає добро на кожну платіжку зі скарбниці; керівника митниці, який дає 
добро на платіжки у скарбницю; голову Фінінспекції, покликаного наглядати за дотриманням 
законності тими, хто збирає, роздає, витрачає і заробляє від імені держави... 

А далі — Укроборонпром, Укрспецекспорт, НАК "Нафтогаз України", "Енергоатом", 
"Укрнафта", Укртрансгаз, Комісія з лікарських засобів, Укрспирт, ДУС, Держкомзем... 
Запитання одне: всі ці інструменти збагатять бюджет чи призначенців? 

Українська економіка має колосальний резерв, захований у корупційних схемах. За 
великим рахунком, країна потребує не так переливання крові, як її очищення. Щоб їй 
перев'язали й перетягнули корупційні рани. Ось лише кілька схем, які потребують накладення 
джгута на шию, адже через них національна економіка зазнає колосальних крововтрат. 

Перша. Податкові майданчики. Масштаб втрат від цієї схеми спеціалісти оцінюють у 100 
млрд грн щорічно. Буквально кілька слів про схему роботи бізнесу з "майданчиком", що 
розкривають механізм, який дає можливість не платити державі ПДВ і податок на прибуток, але 
при цьому обготівковувати гроші. 

Майданчик може продати на підприємство все що завгодно, від послуг до обладнання. 
Підприємство за майданчик і від імені майданчика саме оформляє потрібні документи, 
майданчик їх підписує, реєструє в єдиному реєстрі, відображає в додатку 5 декларації з ПДВ. 
Після цього підприємство до 20-го числа місяця, наступного за звітним, сплачує на 
розрахунковий рахунок майданчика 11,5% комісії від загальної суми виписаних документів. 
Надалі решту суми підприємство може обготівкувати перерахуванням на розрахунковий 
рахунок майданчика. Таким чином, підприємство може створити собі який завгодно 
податковий кредит із ПДВ і валові витрати, заплативши при цьому 11,5% комісії. При 
зіставленні додатка 5 із декларацією з ПДВ і під час податкової перевірки в підприємства не 
буде жодних проблем із підтвердженням витрат, оскільки список усіх майданчиків є в кожній 
податковій (податківці їх називають "фінансові партнери"). 

Приклад. Підприємство, за підсумками декларації з ПДВ, має сплатити в бюджет 100 
тис. грн. За підсумками декларації з прибутку, підприємство має заплатити в бюджет 200 тис. 
грн. Таку суму підприємство не готове платити і звертається до послуг майданчика. 

Майданчик виписує на підприємство акт виконаних робіт із маркетингових послуг на 

500 тис. грн, у т.ч. ПДВ 83,33 тис. грн. Підприємство платить на майданчик 57,5 тис. грн 
(500 тис. х 11,5%). У результаті, підприємство має заплатити в бюджет ПДВ уже на суму 16,67 
тис. грн (100 — 83,33), а податку на прибуток — 120,8 тис. грн (200 — (500/1,2 х 19%). Тобто 
підприємство заощадило 105,03 тис. грн (100 + 200 — 57,5 — 16,67 — 120,8). 
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Надалі будь-коли підприємство може доперерахувати на розрахунковий рахунок 
майданчика решту суми й отримати її вже у вигляді готівки. 

Друга. Схема контрабанди бензину і нафтопродуктів. Її DT.UA докладно описувало, 
причому кілька разів. В одному з недавніх номерів ми опублікували побудовану на доказовій 
базі статистику за 2013 р.: понад 30% бензину і нафтопродуктів, спожитих в Україні, були 
реалізовані на ринку без сплати ПДВ і відповідних акцизів. Втрати для бюджету становили 6 
млрд 958 млн грн. І це, звісно, без урахування втрат скарбниці через недоотриманий податок на 
прибуток. 

Третя. Контрабанда через "зеленку". Спеціалісти оцінюють схему, щонайменше, у 30 
млрд грн. Якби жителі Придністров'я з'їли, випили й викурили все те, що оформляється в 
українських портах як транзит через територію України з кінцевим пунктом у Придністров'ї, то 
наслідки були б як після вибуху нейтронної бомби. Однак переважна більшість усіх цих 
корисних і шкідливих товарів повертається в Україну й успішно реалізується на вітчизняному 
ринку без сплати жодних податків. Російська діра і білоруська дірочка, безумовно, теж наявні в 
розкладах. Але придністровська супердіра — завдання №1. 

Четверта. Наприкінці минулого року при голосуванні пакету законів, покликаних 
забезпечити додаткове наповнення бюджету, якимось дивним чином було знято нульову ставку 
ПДВ на експорт зерна. На металобрухт, ліс, шкури й макулатуру нульова ставка збереглася. А 
ось експортерам зерна у 2014-му знову повинні повертати 20%. Незважаючи на те, що природи 
ПДВ у цьому товарі, який вивозиться великим бізнесом, немає. На першому в 2014 р. засіданні 
азаровського Кабінету міністрів міністр фінансів Колобов висунув вимогу негайно повернути 
нульову ставку для експортерів зерна, які й так отримують досить непоганий прибуток. Втрати 
бюджету у разі збереження 20-відсоткових "виплат ні за що" Колобов оцінив у 10—15 млрд 
грн. 

П'яте. Особливу увагу влада має приділити розбірливості у питаннях видачі державних 
гарантій під позики, які проводять різні міністерства та відомства. І звісно — тендерні 
закупівлі. Їх прозорість та цінова виправданість мають стати одним із пріоритетів. 

Зобов'язаний почати працювати закон про трансфертне ціноутворення (нагадаємо, що 
завдяки парламентській казуїстиці для основних експортерів антиофшорний закон буде 
введений у дію з 2018 р., а не з 2014-го, як передбачалося). 

Рентні платежі. До цього питання у сфері видобутку корисних копалин необхідно 
повернутися. Щодо нафти й газу, враховуючи відносини з Росією, — обережно. Але неминуче. 
А рудою, може, все ж таки варто зайнятися, підвищивши для початку рентний платіж разів у 
десять, оскільки для виходу на середньоєвропейський рівень підвищувати його треба в 40? 

Кабмін має зупинити реалізацію пакетів обленерго "25%+1 акція". Попередній уряд 
роздробив державні пакети і, продавши за копійки їх першу частину, запланував за такі самі 
копійки продати другу... 

Насправді про схеми можна написати трактат. Головне — зрозуміти: нова влада 
прийшла різати чи пиляти? 

http://gazeta.dt.ua/internal/lis-za-derevami-_.html 

Новые лица: досье на губернаторов  

Анастасия Рябоконь, "Комсомольская правда  в Украине" 

В Украине 19 новых начальников областей. Миллионеры Тарута и Коломойский пошли 
на Восток. И.о. президента Александр Турчинов обновил состав местной власти. 
Соответствующие указы 2 марта обнародовали на официальном сайте президента. 

Главный сюрприз - назначение на должности губернаторов восточных областей 
богатейших людей страны - Игоря Коломойского и Сергея Таруты. Ходит упорный слух, что к 
этой компании присоединиться еще один миллиардер - депутат Вадим Новинский, которому 
пророчат Крым. Это временная, антикризисная мера, уверен политолог Кость Бондаренко. 
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- Вес этих людей поможет привлечь к новой власти местные элиты, поможет справиться 
с управлением регионами, - рассказал Бондаренко "Комсомольской правде в Украине". - Их 
авторитет и материальный рессурс поможет выровнять ситуацию. Под них пойдут инвесторы. 
Это из хорошего. Но есть и второй аспект - получается, что Майдан, который выступал за 
обновление политики, привел к власти олигархов. А как же принцип разделения бизнесса и 
власти? Про него забыли. 

Пока в списке новых руководителей областей больше нет никого, кто бы и близко мог 
сравняться с Коломойским и Тарутой по влиятельности и состоянию. Центральными и 
западными регионами будут руководить птицы помельче - депутаты и партийные 
функционеры. 

Но есть и еще один сюрприз. Как оказалось, Александр Турчинов реанимировал 
некоторых деятелей эпохи Виктора Ющенко, которые в последние годы прозябали в забытьи. 

Но если глянуть повнимательнее, то "нашеукраинцы" теряются в перечне других 
новопризначенцев - членов партий "Батькивщина" и "Свобода". Турчинов, первый замглавы 
"Батькивщины", дал должности восьмерым членам своей партии и пятерым подчиненным 
Олега Тягнибока. В понедельник, 3 марта, Александр Турчинов продолжил назначения - список 
дополнила Черниговская область. 

Винница 

Александр Турчинов назначил главой Винницкой областной госадминистрации 
Анатолия Олийныка. Предварительно и.о. президента уволил с этой должности Ивана Мовчана, 
который возглавлял Винницкую обладминистрацию с декабря 2012 года. 24 февраля он решил 
сложить полномочия главы области. 

- Как руководитель области, я делал все возможное, чтобы на территории региона в этот 
сложный период был сохранен мир и покой, - говорил он. - Я благодарю всех жителей за 
сотрудничество, поддержку и взаимопонимание. Спасибо всем, кто был рядом. 

Анатолий Олейник знаком с регионом - с марта 2006 года по июнь 2010 года возглавлял 
Томашпольскую райадминистрацию области. 

Днепропетровск 

С должности губернатора Днепропетровской обладминистрации уволен Дмитрий 
Колесников и на его место Турчинов назначил Игоря Коломойского. 

Коломойский родился в Днепропетровске в 1963 году. Входит в пятерку самых богатых 
украинцев. По данным журнала "Форбс", его состояние 2,4 миллиарда долларов.  Коломойский 
- совладелец "ПриватБанка", завода "Нефтехимик Прикарпатья", компании "Укрнафта", вице-
президент Федерации футбола. 

Донецк 

Своим указом Александр Турчинов назначил Сергея Таруту главой Донецкой ОГА, 
уволив с этой должности Андрея Шишацкого, близкого соратника другого олигарха - Рината 
Ахметова. 

- Я никогда не хотел работать в государственной исполнительной власти, но сегодня, в 
день опасности, я обращаюсь к украинским властям с заявлением о готовности возглавить ОГА 
Донецкой области. Мое решение - это желание защитить нашу страну, страну в которой 
прекращается украино-украинская война, где нет вопросов разницы языка и религии, правых и 
левых, где все мы украинцы и имеем право на сильную и единую новую Украину, - заявил 
Сергей Тарута. 

Совладелец корпорации "Индустриальный союз Донбасса" Тарута - один из самых 
богатых людей страны. Его состояние журнал "Форбс" оценил в 597 миллионов долларов 

Таруту с Юлией Тимошенко давно связывают бизнес. Они в неплохих отношениях. 
Когда суд рассматривал "дело об убийстве Щербаня", в котором обвинялась Тимошенко, 
Тарута свидетельствовал по просьбе ее защиты и говорил, что Тимошенко не заказывала 
убийство Щербаня. 
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Есть общие интересы у него и с бывшим президентом Виктором Ющенко. Их обоих 
объединяет увлечение трипольской культурой, оба страстные коллекционеры. 

Житомир 

Главой Житомирской облгосадминистрации вместо Сергея Рыжука стал Сидор Кизин. 
Это член партии "Свобода", адвокат и общественный деятель. Защищал большинство членов 
мелких партий и объединений, которые действовали во время президентства Виктора 
Януковича. В том числе жителя Семиполки Виталия Запорожца, который в 2011 году 
расстрелял милиционера. На парламентских выборах пытался попасть в Раду по 
мажоритарному округу, но не прошел. В последнее время Кизин руководил областной ячейкой 
партии "Свобода". 

Закарпатье 

Сменил Турчинов и главу Закарпатской облгосадминистрации: назначил Валерия 
Лунченко вместо Александра Ледиды. 31-летний Валерий Лунченко родом из закарпатского 
городка Хуст. Учился в Дрогобыче, Венгрии и Харькове. В 2009 году вступил в партию 
Арсения Яценюка "Фронт змін", прошел в Раду и теперь народный депутат, входит в 
политсовет "Батькивщины". 

Ивано-Франковск 

Андрей Троценко назначен главой Ивано-Франковской ОГА вместо уволенного Василия 
Чуднова. Троценко родился в 1975 году, был председателем правления благотворительной 
организации "Экологический форум Прикарпатье", он депутат Ивано-Франковского областного 
совета, член партии "Батьківщина". Возглавляет комиссию облсовета по вопросам экологии, 
рационального природопользования, рекреации и развития туризма. 

Киев 

Киевскую областную госадминистрацию вместо Анатолия Присяжнюка возглавил 
Владимир Шандра. Бывшему главе МЧС и экс-министру промышленной политики 51 год. При 
Викторе Януковиче никаких должностей не имел. Он родом из Тернопольской области, по жене 
- родственник Виктора Ющенко, входит в партию "Наша Украина". 

Кировоград 

Александр Петик возглавил Кировоградскую ОГА вместо Андрея Николаенко. 
Александр Петик по первой специальности - преподаватель философии, получил образование 
юриста и управленца. В молодости проходил в Киевсовет, куда пришел еще во времена 
Александра Омельченко и считался представителем молодого поколения. работал в Киевской 
мерии, где руководил управлением внутренней политики. Был связан с "Нашей Украиной". В 
2006 году уволился из КГГА и серьезных должностей не занимал. 

Луганск 

Главой Луганской облгосадминистрации назначен Михаил Болотских после 
освобождения Владимира Пристюка. Болотских до сих пор был главой Госслужбы по 
чрезвычайным ситуациям. Он начинал карьеру именно в Луганской области. Самая высокая 
должность там - начальник подразделения МЧС в 2003-2005 годах, с которой и перешел на 
работу в Киев. 

Луцк 

Также Турчинов назначил Григория Пустовита главой Волынской ОГА, уволив с этой 
должности Александра Башкаленко. Пустовит - секретарь Луцкого горсовета, входит в партию 
"Батькивщина", руководит ее Волынским отделением. По специальности - военный, учился в 
России - Калининском суворовском училище и Ленинградском высшем командном училище. 
После увольнения из армии был военруком в луцкой школе, в 2006 году вошел в 
"Батькивщину" и полностью переключился на партийную работу. 

Львов 

Главой Львовской ОГА вместо Олега Сало назначена Ирина Сех - депутат последнего 
созыва Верховной Рады от партии "Свобода". До этого была была депутатом облсовета, 
возглавляла там фракцию "Свободы". А ее родной брат Олег Панькевич был главой облсовета. 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

15 

По специальности - учитель начальных классов, в молодости работала в школе. В 1998 году 
вступила в партию, была помощником Олега Тягнибока. 

Николаев 

Главой Николаевской облгосадминистрации назначен Николай Романчук вместо 
Геннадия Николенко. Романчук родился в Николаевской области, работал на судостроительном 
заводе. За двадцать лет вырос до президента завода "Океан", которым и руководит до сих пор. 
С 2009 года он руководил еще и областной организацией "Фронта змін" (теперь это партия 
"Батькивщина"), и местным избирательным штабом Арсения Яценюка. 

Полтава 

Полтавскую ОГА возглавил Виктор Богайчук, а Александр Удовиченко уволен. Родом 
Богайчук из Луганской области, города Северодонецк, учился в Харькове. Теперь он руководит 
заводом "Ампер". Он депутат горсовета Кременчуга, входит в партию "Свобода". 
Баллотировался в мэры Кременчуга, но выборы не выигграл. Занимался активной партийной 
деятельностью. Так, именно по его инициативе в городе повалили памятник Ленину еще до 
официального решения горсовета. 

Ровно 

Сергей Рыбачок назначен главой Ровенской обладминистрации вместо Василия 
Берташа. Новый губернатор родился в 1977 году. Он давно занимается общественной и 
политической деятльностью. В последние годы был председателем фракции партии "Свобода" 
в Острожском горсовете и заместителем председателя областной организации. Преподает в 
университете "Острожская академия". 

Сумы 

Уволен уволен Игорь Яговдик и назначен Владимир Шульга - народный депутат от 
"Батькивщины". В 2010 году Владимир Шульга прошел Сумской облсовет от БЮТ, был 
заместителем председателя сумской областной организации партии. А на парламентских 
выборах 2012 года победил по мажоритарному округу и прошел в Верховную Раду. Новый 
губернатор замешан в скандале с 11-летним ребенком. 

Против него было возбуждено дело на основании показаний школьника. Владимир 
Шульга пришел в школу после жалобы своего сына на драку с одноклассником - разбираться. 
Мальчик говорит, что Шульга, на тот момент депутат облсовета, толкнул его и пинал ногами. 
Владимир Шульга говорит: ребенок упал сам и он его не бил. 

Тернополь 

Уволен Валентин Хоптян и в кресло Тернопольской области отправлен "свободовец" 
Юрий Сиротюк. Это бывший пресс-секретарь Олега Тягнибока, в последнем созыве он был 
народным депутатом и курировал все контакты журналистов с представителями партии. Самые 
громкие события продолжал комментировать сам. 

Харьков 

Уволен Михаил Добкин и руководить областью назначен Игорь Балута. Это депутат 
облсовета от партии "Батькивщина". Он харьковчанин, врач-педиатр по первому образованию и 
управленец по второму. 

Херсон 

Александр Турчинов уволил Николая Костяка и на его место назначил Юрия Одарченко. 
Он долгое время руководил Киевской ячейкой "Батькивщины", является народным депутатом. 
Считается преданным лично Юлии Тимошенко, во время заключения экс-премьера 
конфликтовал с руководством партии и писал Тимошенко письма в обход Яценюка. 

Чернигов 

Вместо Владимира Хоменко главой Черниговской обладминистрации стал Владимир 
Ивашко, еще один член партии "Батькивщина". На эту должность сначала предлагали 
народного депутата Валерия Дубиля, но он отказался и предложил взамен себя Владимира 
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Ивашко – однопартийца и депутата облсовета. Помимо депутатской деятельности Ивашко 
занимается бизнесом в Чернигове. 

Согласно документам, увольнения и назначения проведены в соответствии со статьями 
112 (Досрочное прекращение полномочий Президента Украины)  и 118 (Исполнительную 
власть в областях и районах, городах Киеве и Севастополе осуществляют местные 
государственные администрации) Конституции Украины. 

http://kp.ua/daily/010314/441654/ 

Міфи і «правда» кримського спікера  

Микола Семена, «День» 

Сьогодні в Сімферополі, в новому прес-центрі, створеному для журналістів на базі ДТРК 
«Крим», відбулася прес- конференція голови парламенту Криму Володимира Константинова. У 
його вступній промові і відповідях на питання, крім його звичайної антиопозиційної, 
антинацистської і антикиївської риторики, озвучена нова інформація, яка прояснює багато 
моментів у нинішній кримської ситуації. 

Розповідаючи про історію кримського протистояння, Константинов розповів те, про що 
раніше не говорив сам і не говорили інші офіційні особи, і чого ні від кого раніше кримчани не 
чули, і чого не бачили в реальному житті. 

Перше: у Криму, нібито, діяло багато озброєних груп людей, які скоювали розбійні 
напади, в тому числі були напади на нього зі стріляниною. Хоча про існування таких груп, крім, 
зрозуміло, груп організованих владою тітушек і так званих «загонів самооборони», кримчани не 
чули. У тому числі він заявив, що «два рази такі групи захоплювали будівлю Верховної Ради», в 
тому числі «один раз цілих два поверхи », чого насправді не було, і нібито одна з таких груп, 
«озброєна вогнепальною зброєю і ножами», навіть прорвалася до нього на шостий (!) поверх, 
що загрожувало його життю, але була вчасно зупинена охороною, і вони, нібито, назвалися 
учасниками «Правого сектору». На прохання журналістів підтвердити інформацію про 
наявність і дії таких загонів документально він сказав, що «ті, хто посилає такі загони, не 
завжди робить це публічно, а найчастіше непублічно...» 

По-друге, Константинов відкрив журналістам, в тому числі представникам міжнародних 
ЗМІ, новину про те, що, як виявляється, за допомогою до Російської Федерації (до президента 
Путіна і Ради Федерації) реально звернувся не новий «прем'єр-міністр» Аксьонов в ніч 1 
березня, а сам Константинов ще тижнем раніше. Він сказав, що після того, як він (він говорив 
«ми», даючи зрозуміти, що це керівництво Криму, хоча не уточнював, хто це), нібито, після 
переслідування зі стріляниною і через блокування Верховної Ради ( про яку ніхто досі не знає), 
нібито, з третьої спроби зміг потрапити до свого кабінету тільки вночі на четвер, то він («ми») 
тільки після цього звернувся «до керівництва Російської Федерації, до Президента і Ради 
Федерації» за допомогою, і вже до ранку будівлі Верховної Ради і Ради міністрів були «взяті під 
охорону» бійцями Чорноморського флоту (він говорив «групи самооборони, які представилися 
захисниками слов'ян»), і забезпечили роботу кримських органів влади, за що він висловлює 
Російській Федерації велику подяку. Таким чином, виявляється, що звернення нового глави 
уряду Сергія Аксьонова до Володимира Путіна про допомогу, озвучене тільки 1 березня, було 
вже публічним оприлюдненням давно здійсненого факту. 

На питання про причини перепідпорядкування силовиків, Константинов розповів, що 
причиною цього, нібито стало те, що «з Києва вони отримували суперечливі накази», але у них 
було багато зброї, влада Криму повинна була забезпечити безпеку кримчан і тому вона 
підкорили їх собі. Пізніше він заявив, що «сьогодні в Криму Києву не підпорядковується ніхто, 
всі підкоряються штабу, який створений головою Ради міністрів, і визнають лише владу АРК». 
Він уникнув відповіді питання про те, чи діє в Криму Конституція України і Конституція 
Криму, і за яким законом буде проводитися референдум, і замість прямої відповіді став 
критикувати запитання журналістки, яка нібито «отримує зарплату від американських служб». 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

17 

Константинов також уникнув прямої відповіді на запитання, чи був напад на будівлю 
штабу ГУ МВС в Криму, інформація про що стала головним фактором, який сприяв ухваленню 
Радою Федерації рішення про дозвіл Путіну використовувати війська на території України. Він 
сказав: «я не був свідком цієї події, але вірю, що напад був, тому, що тоді було багато різних 
груп». Після цього він став розповідати про те, що органи влади України, нібито неправомірно, 
з його точки зору, переслідували бійців «Беркуту», які, на його думку, виконували свій 
службовий обов'язок. «Що у вас більше в країні немає інших справ, окрім як переслідувати 
силовиків?» - заявив Константинов. 

На питання про те, чому над будівлями органів влади в Криму висять прапори іноземної 
держави, Константинов відповів: «Нехай висить. Люди його повісили і хай буде. Кого він, вас 
не влаштовує?.. » 

Він сказав також, що сьогодні Крим намагається реалізувати своє право на державну 
самостійність, тому, що «раніше (треба розуміти, останні 3-5 років, а не тільки опозиція в 
останні місяці - авт.) центральна влада не звертала ніякої уваги на права Криму, і її цікавила 
тільки земля і кримські об'єкти, і тепер вони, на жаль, не належать кримчанам». 

Він заявив: «Крим - це земля, яка належить російському світу і цього не слід нікому 
забувати. Це тисячоліття історії. Російський і український народи - це все російський світ. Ми 
пережили багато, в тому числі і Велику Вітчизняну війну, ми переживемо і цей період разом, і у 
нас не було, немає і не буде проблем з українським народом. Але у нас були, є і будуть 
проблеми з нацистами, і тут ми будемо безкомпромісні... » 

Він повідомив, що за його оцінками, в Криму зараз панує мир і спокій, під охороною 
військових знаходяться тільки будівлі Верховної Ради і Ради міністрів, а скрізь у місті люди 
гуляють і веселяться. 

Насправді ж ця заява різко контрастує з реальною обстановкою. Вулиці того ж 
Сімферополя патрулюються військовими при повному озброєнні, площі і вулиці міста, зазвичай 
вечорами дуже багатолюдні, зараз після денних галасливих організованих мітингів до вечора 
неприродно порожніють. Рідкісні перехожі, які намагаються не виходити на вулиці без 
особливої потреби, в інтерв'ю журналістам кажуть, що вони побоюються людей із зброєю і 
машин з особовим складом, озброєним автоматами і кулеметами. І тільки окремі жителі 
погоджуються на наполегливі прохання фотографуватися з озброєними солдатами, і кажуть, що 
«вони дуже раді тому, що в Крим, нарешті, прийшли російські солдати». Під одним з таких 
пропагандистських знімків, опублікованих у Криму, зображена група солдатів, ззаду за якими 
не підозрюючи про зйомку, йде чоловік з хлопчиком за руку. Але під знімком поставили 
підпис: «Дивись, синку, це російські солдати, вони прийшли, щоб нас захищати». Водночас, 
один з перехожих на запитання журналістів про те, від кого вони захищатимуть Крим, завчено 
відповів: «Від бандерівців, які хочуть приїхати і влаштувати тут всякі заворушення», хоча досі з 
подібною метою ніякі бандерівці в Крим не приїхали. 

Озброєні військові Чорноморського флоту вже вивезли в невідомому напрямку штатне 
озброєння декількох невеликих військових частин України, і в ці хвилини осаджують і 
намагаються домогтися здачі та роззброєння військових частин у Феодосії, Євпаторії, 
Перевальному. Як повідомив експерт Андрій Клименко, також зараз озброєні військові 
Чорноморського флоту штурмують відділ контррозвідки ВМС України в Севастополі на вул. 
Суворова. Українські військові забарикадувалися в будівлі штабу, сказали, що будуть стояти до 
останнього. 

Штаб командування берегової оборони ВМС України в Сімферополі заявив, що просить 
периметр його військової частини не перетинати нікому, інакше буде застосовано зброю на 
ураження. Про здачу і роззброєння ніякі переговори не ведуться, штаб повідомляє, що військові 
частини України вірні присязі і підкоряються штабу ВМС України. 

Також в Сімферополі в даний момент проходить нечисленний мітинг на підтримку Росії, 
нам ньому - орієнтовно 200 людей. 

http://www.day.kiev.ua/uk/article/den-ukrayini/mifi-i-pravda-krimskogo-spikera 
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Інтернет-ЗМІ 

Согласительный совет в Раде пройдет без участия прессы  

LB.ua 

Депутатов лишили возможности пиариться. 

Согласительный совет в Верховной Раде в понедельник, 3 марта, пройдет в закрытом 
режиме. 

"Участие прессы не предусмотрено. С учетом этого, а также с учетом круглосуточной 
работы пресс-центра в парламенте, просим журналистов, аккредитованных на заседание 
согласительного совета, приходить в кулуары 2-го этажа здания парламента", - сообщает пресс-
служба Верховной Рады. 

Как сообщалось, 2 марта заседание парламента проходило в закрытом режиме. 

Депутаты приняли три документа. В первом ВР "от имени народа Украины" выразила 
"полную солидарность и поддержку" вооруженным силам "от министра до рядового". 

Во втором парламент указывает, что Украина является суверенным государством, и 
называет недопустимым любое вмешательство во внутренние дела страны. Депутаты призвали 
президента России Владимира Путина "не допустить введения вооруженных сил РФ на 
территорию Украины" и подчеркнули, что войска Черноморского флота РФ должны 
немедленно вернуться в места дислокации. 

Третьим постановлением Верховная рада "в связи с военными действиями Российской 
Федерации против Украины" призвала страны—гаранты безопасности Украины США, 
Великобританию, Россию и международные организации обеспечить территориальную 
целостность страны. 

http://lb.ua/news/2014/03/03/257906_soglasitelniy_sovet_rade_proydet.html 

Рада на военном положении  

Главком 

Верховная Рада впервые собралась в условиях фактически военного положения. 
Решение Кремля о применении армии на территории Украины «для защиты русскоязычного 
населения» собрало в воскресенье более трехсот парламентариев. Не все, конечно, смогли 
подъехать прямо к десяти утра, поэтому открытие заседания задержалось. Сюрпризом для 
журналистов стала его секретность – ввиду возможного разглашения государственных тайн, 
которые могли рассказать нардепам вызванные на отчет силовики, трансляции заседания не 
было, журналистов в ложу прессы не пускали и даже отключили вай-фай. В общем, обстановка 
в Раде соответствовала положению в стране. Как и внешний вид, нардепов, стекавшихся в 
здание Рады. Андрей Деркач накинул пиджак на полосатую рубашку и обулся в обувь, 
похожую на кроссовки, Николай Мартыненко был в сером свитере с «чиновническими» 
налокотниками, а экс-баскетболист Александр Волков вовсе пришел в костюме национальной 
сборной. 

«Регионал» Евгений Балицкий забегал в зал парламента прямо в куртке. 

«Сегодня парламент примет чисто декларативные решения, на другие не хватит 
голосов», – пообещал он. Под «другими» подразумевалась, в первую очередь, денонсация 
Харьковских соглашений, но депутаты, в итоге, решили не нагнетать лишние страсти. 

«Ни хера не понятно, – бормотал в трубку собеседнику член новосозданной группы 
«Экономическое развитие» Виталий Барвиненко. – Пока не увижу постановлений, голосовать 
не буду, у меня же округ на юге, сам понимаешь». 

Анна Герман, удивившая своим откровенным интервью о сложном психотипе Виктора 
Януковича, рассказывала, что свое слово в сложившейся ситуации должны сказать дипломаты, 
и призывала в это прощенное воскресенье всех простить. Обычно донельзя разговорчивого 
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Михаила Чечетова в последнее время будто подменили – он перестал нести околесицу на 
любые заданные темы и даже сбегает от любопытных журналистов. На ходу он бросил, что еще 
есть дипломатический потенциал, чтобы не допустить братоубийственной войны и сохранить 
целостность страны. 

Поводов для, мягко говоря, беспокойства хватало. И.о. президента Александр Турчинов 
заявил, что ночью руководство вооруженных сил России предъявило ультиматум касательно 
разоружения украинской стороны. На этом фоне премьер Арсений Яценюк заявлял, что 
парламент единодушен и принимает решения конституционным большинством. 

Ясно было, что и на этот раз такое потенциальное большинство собрано – в зале, по 
словам выходивших из него депутатов, зарегистрировалось 307 человек (в дальнейшем их 
число увеличилось), из которых большинство проголосовало за то, чтобы провести заседание в 
закрытом режиме. Помимо неразглашения государственной тайны, в этом был еще один смысл 
– в таком режиме пропадает всякий смысл пиариться и бросать пафосные речи на публику, 
любителей чего в парламенте хватает. Правда, такие попытки проскальзывали даже «без камер» 
– в числе возмутителей спокойствия называли Инну Богословскую, Анну Герман и Олега 
Ляшко, но, по словам очевидцев, их быстро «зашикивали». Герман, например, хотела, чтобы 
отчеты руководителей силовиков (главы СБУ, министра обороны, министра внутренних дел, 
главы пограничной службы) были публичными, а Богословская потребовала отставки Арсена 
Авакова, обвинив его в бездействии и пособничестве представителям старой власти. В итоге, 
никаких кадровых решений принято не было, зато практически все депутаты, 
присутствовавшие в зале, кроме коммунистов, поддержали три постановления. Первым об этом 
журналистам рассказал вышедший из зала изможденный и красноглазый Олег Тягнибок. 

Итак, Верховная Рада обратилась к государствам-гарантам соответственно 
Будапештскому меморандуму обеспечить территориальную целостность Украины. Рада 
подчеркнула исключительно мирное решение конфликта при участии международных 
экспертов ОБСЕ, ООН, ЕС, Совета Европы, СНГ, гарантировав исполнение Украиной всех 
предыдущих соглашений. 

Также парламент одобрил озвученное Андреем Парубием с пресс-поинта решение СНБО 
о переводе вооруженных сил в полную боевую готовность. Было принято обращение к 
парламентам государств-гарантов безопасности Украины о признании действий России 
недопустимыми и нарушающими основные принципы международных отношений. 
Международным организациям было предложено направить в Украину специальные 
мониторинговые миссии, а также организовать у нас выездные заседания своих органов. 
Предусмотрена и необходимость формирования группы для проведения переговоров с Россией. 

Все вышедшие из зала депутаты отмечали, что жарких споров и каких-то конфликтных 
ситуаций практически не было – все, мол, всё понимают. Наоборот, часто из-под купола 
доносились аплодисменты. 

А мирный путь решения вопроса с привлечением международных посредников – 
похоже, единственный возможный в данной ситуации. Арсений Яценюк признал, что армия 
Украины меньше российской, к тому же, при президентстве Януковича ее целенаправленно 
разваливали. Виновные будут найдены и понесут наказание, но пока маємо те, що маємо… 

Геннадий Москаль в кулуарах был более смелым в выражениях. «За 22 года мы так и не 
создали украинскую армию, – вещал он на камеру одного из российских телеканалов. – Нам 
нужно было или присоединяться к НАТО, или к какому-то блоку с Россией и Беларусью. У нас 
же сейчас ничего не взлетает, не заводится…» 

Слушавший эти панические высказывания соратник Москаля по «Батькивщине» тихо 
отпустил в его адрес крепкое словцо, но признался, что министр обороны действительно заявил 
с трибуны, что с армией «не все в порядке». 

На том встревоженные, но, в целом, удовлетворенные проделанной работой депутаты 
разошлись до утра вторника. Какой будет обстановка в стране послезавтра, сейчас не рискует 
предположить никто. 

http://glavcom.ua/articles/17914.html 
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Олександр Кузьмук: «Вводити надзвичайний стан недоцільно»  

Главком 

Депутати Верховної Ради Автономної Республіки Крим фактично під дулами автоматів 
проголосували учора за проведення референдуму щодо статусу півострова. Єдине питання, яке 
буде винесено на всекримське голосування 25 травня стосується державного суверенітету 
Криму, який, у разі підтримки, продовжить залишатися у складі України «на основі 
міждержавних договорів». Іншими словами, кримчанам запропонують повернути щось схоже 
на Конституцію зразка 1992 року. По суті, Крим може стати окремою державою у складі 
України. Однак наразі депутати, принаймні публічно, не поспішають оголошувати ідеї 
від’єднання від України, чи приєднання до Росії. «Ми залишатимемося в складі України. Нам 
непотрібні власні МЗС чи валюта, ми просто хочемо залишати податки у себе, працювати на 
себе», - сказав заступник глави партії «Русское единство» Сергій Цеков. 

Скандальне голосування кримських депутатів протягом усього дня «охороняли» в 
будівлі Верховної Ради Криму близько 50 озброєних людей, які називають себе захисниками 
російськомовного населення. Примітно, що на вході ці «охоронці» відбирають у депутатів всі 
засоби зв'язку. Ще одна цікава деталь. Як на вчорашнє позачергове засідання ВР АРК, так і на 
сьогоднішнє пропускають тільки російських журналістів. Вочевидь, питання прозорості роботи 
з такою «охороною» не обговорюється навіть в коридорах. Це дозволило за 2 останні дні 
розпустили уряд на чолі з Анатолієм Могильовом, призначивши на посаду нового прем’єра, 
лідера «Русского единства» Сергія Аксьонова. Його партія на останніх виборах в Криму взяла 
аж 3%. До того ж, є докази, що в парламенті Автономії при прийнятті скандальних рішень не 
було кворуму. 

Вчора до Криму прилетів скандально відомий заступник голови Державної Думи РФ 
Володимир Жириновський і заявив, що Росія надаватиме жителям міста і Криму підтримку. 
«Тут спілкуватимуться лише російською», - запевнив Жириновський. Між тим, після 
сьогоднішнього засідання РНБО України її секретар Андрій Парубій заявив, що не виключає 
введення на півострові режиму надзвичайного стану. Для вирішення конфлікту в Криму 
парламент делегував Петра Порошенка для врегулювання кризи на півострові. «Ситуація 
загострюється. Не можна гаяти час», - написав на своїй сторінці у Facebook Порошенко перед 
вильотом до Криму. Але його поїздка виявилась вкрай невдалою. Політика в Сімферополі не 
стали слухати і навіть не пустили у адміністративні споруди. В підсумку Порошенку довелось 
буквально втікати від натовпу. 

Підтверджує складність ситуації і колишній міністр оборони України, а нині народний 
депутат, екс-регіонал, член групи «Економічний розвиток» Олександр Кузьмук. За його 
словами, для вирішення ситуації в Криму новообраному уряду України терміново потрібно 
зібратися на виїзне засідання. В інтерв’ю «Главкому» екс-міністр порадив не квапитися вводити 
надзвичайний стан, а для вирішення суперечок з Росією летіти до Москви, а не в Крим. 

Наскільки небезпечна ситуація зараз в Криму? 

Вона не те, що небезпечна, вона вкрай небезпечна. Сьогодні Україна стоїть на межі 
втрати своєї територіальної цілісності. 

Хто винен в цьому? 

Я би не шукав сьогодні когось винного. Причина в іншому. Протягом багатьох років нам 
вдавалося дотримуватися хиткого балансу і стабільності в цьому небезпечному регіоні. Він 
дійсно небезпечний тому, що в будь-який час могла виникнути загроза і міжетнічного, і 
міжконфесійного конфлікту. Події в Україні, і в столиці зокрема, не могли не вплинути на 
мешканців півострова, вони побоюються повторення цього у себе. До речі, я хочу нагадати, що 
під час війни в Чечні в Криму як ніде розуміли цінність миру і спокою, і проросійських настроїв 
в той час практично не було. Людей більше приваблювала спокійна обстановка в Україні. Тепер 
інша картина. Коли люди гинули в Києві, в інших містах України, кримчани відчули загрозу, 
що це полум’я може перекинутися і на Крим. Перші закони, які ухвалила Верховна Рада 
України уже з новою владою, були передчасними. Вони мали провокативний характер для 
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кримчан. Перш за все я маю на увазі закон про мовну політику, розгляд якого був не на часі. 
Лунають заяви про денонсацію Чорноморських угод. Такі речі в такий період неприпустимі. 

Але ж російська військова техніка, яка базується в Севастополі, вийшла з місць своєї 

постійної дислокації, що заборонено угодами між Україною і Росією. Тобто російська сторона 

сама порушує домовленості, провокує на конфлікт, чи не так? 

Провокативні речі неприпустимі. І вони не припустимі з обох боків, і з України, і з Росії. 
З боку Росії ми з сумом спостерігаємо заклики і заяви деяких поодиноких політиків. Немає в 
них державної позиці щодо ситуації в Криму. І такі речі як демонстрація важкої техніки на 
дорогах Криму, озброєні патрулі Чорноморського Флоту – це абсолютно не сприяє досягненню 
спокою на півострові. 

Що слід зробити керівництву України в цій ситуації найперше? 

По-перше, слід запровадити мораторій на висловлення народних депутатів, щоб вони не 
використовували парламент і не коментували ситуацію щодо подій у Криму, які можуть 
привести до загострення і неоднозначного сприйняття людьми. Люди ж навпаки, мають 
об’єднатися, щоб заспокоїти ситуацію. Не секрет, що в залі Верховної Ради депутати, буває, 
поводяться не просто як опоненти, а як вороги. За кожним депутатом стоять люди в різних 
регіонах і вони сприймають себе також як вороги один до одного. 

По-друге, у нас на цьому тижні був створений новий уряд. Так що сьогодні непотрібно 
пристосовуватися до нових криз, а слід збиратися на літак, вилітати в Крим. Слід проводити 
виїзне засідання уряду, вивчати ситуацію, настрої людей, ситуацію в економіці, політичну 
ситуацію і вести переговори. Сьогодні є Верховна Рада АРК, є громадські організації, саме з 
ними слід вести переговори, їх слід переконувати в тому, що сьогодні повинно відбуватися усе 
за Конституцією. Найголовніше те, що люди, де б вони не жили, орієнтуються на столицю. 
Якщо в столиці буде порядок, спокій, то й в Сімферополі не буде того, що відбувається зараз. 
Коли буде спокій в усій державі, неспокою не буде і в Севастополі. 

Які конкретні кроки має вчинити українська армія в цій ситуації? 

Якщо армія отримає задачу, що існує реальна загроза, то армія приводитиме себе до 
відповідних ступенів бойової готовності. 

Хто саме має заявити, що з’явилася реальна загроза? 

В даному випадку в.о. президента Олександр Турчинов і Верховна рада України. 

Станом на сьогодні, яка вірогідність такої загрози? 

На сьогоднішній день у мене немає підстав для таких висновків. 

Однак Секретар РНБО Андрій Парубій після сьогоднішнього засідання Ради заявив, що 

не виключає введення на півострові Надзвичайного стану. У якому випадку це може статися? 

В Україні є закон про введення надзвичайного стану. Порівнюючи події, які були 
недавно у Києві і в інших обласних центрах, я не можу погодитися з необхідністю 
запровадження НС. Дай Бог, щоб такого рішення РНБО не було. Окрім того, щоб надзвичайний 
стан був введений, потрібно, окрім рішення Ради нацбезпеки і оборони України, схваленого 
президентом, ще й схвалення його Верховною Радою України. Я хотів би, щоб гарячі голови 
трошки охололи і не робили дурниць. Тому, що декілька днів тому вони самі протестували 
проти введення надзвичайного стану в Україні. 

То яка ймовірність, що його введуть? 

Я вважаю, що це недоцільно. 

Пане Олександре, хто ці люди, які напередодні зі зброєю зайшли до середини будівлі 

Верховної Ради АРК, які стоять біля аеропорту? 

Хочу вам нагадати, що коли захоплювалися Міністерства аграрної політики, а також 
міністерство енергетики, то ми тільки через три дні дізналися, хто це був. 

Але ж тоді люди захоплювали приміщення без зброї, а в Криму захоплюють зі зброєю, чи 

не так? 

От через три дні ми і дізнаємося, хто був тими людьми. 
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Глава МВС Арсен Аваков назвав озброєним вторгненням і окупацією блокування 
аеропортів в Бельбеці і Сімферополі. Це хіба не зовнішня загроза? 

Чиновникам в ранзі міністра неприпустимо розповсюджувати чутки. А якщо вони є, то 
існує колегіальний орган – Рада національної безпеки і оборони, яка бере до уваги всю 
достовірну інформацію, аналізує і готує рішення для президента України і Верховної Ради. Тоді 
вона прийматиме адекватні рішення. 

Чи на користь мирному врегулюванню кризи в Криму присутність на півострові 

депутатів Держдуми Росії? 

Я б тільки вітав, якщо би зібралися депутати Верховної Ради України і Державної Думи 
Росії в будь-якому місці і обмінялися б думками і своїм поглядом на ситуацію. Це зняло би 
дуже багато питань. А приїздити до іншої країни депутатам (Держдуми РФ – «Главком»), так 
само як і європарламентарям свого часу – не годиться. 

Вчора до Севастополя приїхав заступник голови Держдуми РФ Володимир 

Жириновський. Ще кілька днів тому він заявляв про необхідність введення військ до України. 

Виходить, Україна не може нічого вдіяти з цим? 

Україна може вдіяти. Нехай Парубій з’їздить в Москву, чи хтось інший від імені 
України. 

http://glavcom.ua/articles/17868.html 

Блоги 

Анатолій Гриценко: «Російський бізнес уже розплачується за авантюри Путіна!»  

pravda.com.ua 

Вчора у Савіка Шустера я звернувся до "граждан российских олигархов": негайно 
зупиняйте безбашенного Путіна, якщо не хочете втратити свій бізнес! Бо Росії доведеться 
заплатити високу ціну за воєнні авантюри проти України – думаю, $300-500 млрд. непрямих 
втрат від нестабільності й економічної та політичної ізоляції. 

Уже сьогодні біржові індекси крупних російських компаній обвалилися на 10-11% – 
хтось може недорахуватися десятки мільярдів. І це – лише початок. 

Вам, "граждане российские олигархи", набагато дешевше відправити Путіна на 
заслужений відпочинок) Думайте і зважуйте, швидко! 

http://blogs.pravda.com.ua/authors/grytsenko/53144d3c8665c/ 

Олег Ляшко: «Геть агентуру російського ФСБ!»  

корреспондент.net 

Захопленням у Луганську приміщення обладміністрації керував Арсен Клінчаєв - 
депутат облради від ПР, помічник Єфремова. Ці ж придурки прийняли звернення до Путіна про 
введення військ в область на захист російськомовного населення. 

Луганщина - це моя рідна земля. Тут народилася моя мама, тут виріс я, тут живе наша 
велика рідня. Я стверджую - на Луганщині ніколи не було і немає жодних утисків 
російськомовних жителів. Так звані акції протесту на захист російськомовних - це робота 
російських спецслужб, щоб дестабілізувати ситуацію в області і ввести війська, як вони це 
зробили в Криму.  

Звертаюся до влади з вимогою дати жорстку відсіч сепаратистам і агентурі російського 
ФСБ - Клінчаєву, Єфремову, Голенку. Якщо цих трьох заарештувати - на Луганщині буде 
спокій. Коли йдеться про захист цілісності України - діяти треба жорстко! 

http://blogs.korrespondent.net/celebrities/blog/liashkooleh2/a133940 
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Телебачення і радіомовлення 

Верховна Рада України має зібратись на позачергове засідання  

5 канал, Час новин 

Катерина КЕЛЬБУС, ведуча: У ці хвилини має розпочатись позачергове засідання 
Верховної Ради України. Про це повідомляється на офіційному сайті парламенту. Нагадаю, 
напередодні РНБО привели Збройні сили України у повну бойову готовність і розробила план 
подальших дій у випадку агресії з боку Росії. 

Олександр ТУРЧИНОВ, голова Верховної Ради, в.о. Президента України: "Я дав наказ, 
враховуючи потенційну агресію, привести Збройні сили України у повну бойову готовність. 
Посилена охорона атомних електростанцій, аеропортів, стратегічних та інфраструктурних 
об’єктів". 

Арсеній ЯЦЕНЮК, Прем'єр-міністр України: "Сьогодні я мав розмову з Прем’єр-
міністром Російської Федерації Дмитром Медведєвим. Російська сторона запевнила в тому, що 
рішення про введення військ на територію України не приймалось. А прийнято тільки рішення 
про таку вірогідну можливість. Зі свого боку я зазначив, що жодних підстав, підкреслю – 
жодних, навіть для розгляду і прийняття такого рішення в Україні не існує. Будь-які приводи 
щодо військової інтервенції як підстава для захисту російських громадян є неможливими. Уряд 
України гарантує мир, стабільність і безпеку". 

Ігор ТЕНЮХ, в.о. міністра оборони: "В даний період часу Збройні сили України 
приводяться у вищий ступінь готовності. Моральний дух офіцерського та рядового і 
сержантського складу високий. Україна має свої Збройні сили, які здатні виконати свій 
конституційний обов’язок". 

Засідання Верховної Ради України буде закритим 

Катерина КЕЛЬБУС, ведуча: Засідання Верховної Ради України сьогодні буде закритим 
через розгляд документів, які можуть становити державну таємницю. Це офіційна заява 
українського парламенту. Тим часом народне віче, присвячене подіям у Криму, стартує на 
Майдані вже за 2 години. Зараз на головній площі країни знаходиться близько сотні людей. 
Утім їх кількість постійно зростає. Люди приїжджають з усіх регіонів країни. На Майдані 
Незалежності перебуває кореспондентка "5-го" Анна Грішина. Вона зараз на прямому зв'язку зі 
студією. Аню, вітаю. Які настрої зараз панують серед майданівців, що люди чекають від 
сьогоднішнього народного зібрання? 

Анна ГРІШИНА, кореспондент: Катерино, люди потроху починають збиратись на 
Майдані Незалежності в очікування традиційного віче. А поки в майданівських кулуарах люди 
обговорюють дві топ-теми – це протистояння у регіонах України, а також ситуацію у Криму. 
Зокрема інтервенцію російських військ на територію півострова. Усі люди засуджують дії Росії. 
Вони просять не розпалювати протистояння в Україні. До нас підходили дуже багато людей, які 
просили, щоб ми записали їхні звернення до Володимира Путіна. Не знаю, чи то звернення, чи 
то вимогу – не втручатись у справи України, не руйнувати її цілісність, а також не провокувати 
людей на нові конфлікти. Українці побоюються нових протистоянь та нового кровопролиття. 
Також люди звертаються до діючого уряду із проханням якнайшвидше мирним шляхом 
врегулювати ситуацію, яка зараз коїться в країні. І саме на сьогоднішньому віче вони воліють 
почути зі сцени не просто голослівні заяви, а саме конкретику, конкретні дії та шлях подолання 
кризи. Прошу послухати, що саме думають люди з цього приводу. 

Жінка: "Крові достатньо. Тільки повинні вплинути на керівництво Росії і на Путіна, щоб 
він забрав війська. Тому що коли не забере війська, знову почне проливатись кров. Цього не 
потрібно. Тільки мирним шляхом. Але це повинна не тільки наша влада, а ще повинна і Європа, 
весь світ". 

Чоловік: "Майдану зараз треба зробити другий крок. Перший крок був – це повалення 
тирана. А другий крок – це зупинення протистояння і об'єднання України. Треба 
організовуватись і думати разом". 
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Жінка: "Я родилась в Архангельской области. Для меня Россия – это моя мать. Но я 
сейчас не могу простить такие необдуманные поступки. Я плачу. И приехала на Майдан 
поплакать с Днепропетровска. Хотела бы видеть очень разумных людей, чтобы им хватило не 
кулаков, а разума найти такой диалог, найти такое волшебное ключевое слово, чтобы все люди 
ему низко поклонились – и тогда это наши настоящие политики". 

Анна ГРІШИНА, кореспондент: Люди очікують, що саме сьогодні на Майдані 
Незалежності збереться величезна громада. Вони, як я уже сказала, воліють почути конкретики 
від політиків. І кажуть, що якщо вони її не почують, то, цитую, "вони можуть почати 
розчаровуватись у новому уряді". 

Катерина КЕЛЬБУС, ведуча: Дякую, Аню. Будемо чекати від тебе новин про перебіг 
народного віче. 

В Верховной Раде прошло экстренное заседание  

Интер, Подробности 

Андрей ДАНИЛЕВИЧ, ведущий: Сегодня в Верховной раде прошло экстренное 
заседание. На нём обсуждалась ситуация в Крыму и решение Совета Федерации, позволяющее 
Владимиру Путину "ввести на территорию Украины ограниченный контингент войск". 
Заседание Рады было "закрытым" - это редчайший случай в истории украинской политики. По 
итогам - депутаты приняли несколько "обращений". В том числе к международным 
организациям с просьбой направить в Украину "мониторинговые миссии" и предоставить 
помощь по охране ядерных объектов. Вот цитата: "В связи с военными действиями Российской 
Федерации против Украины Верховная Рада обращается к парламентам государств - сторон 
"Будапештского меморандума" и международным организациям - с призывом направить 
специальные мониторинговые миссии с целью ознакомления с реальным положением дел в 
Украине. Верховная Рада заявляет об обращении к Путину не допустить введения 
Вооружённых сил РФ на территорию Украины". И ещё одна цитата, как напоминание: 
"недопустимость территориальных претензий к Украине закреплена и гарантирована 
Будапештским меморандумом 1994-го года, Договором о дружбе, сотрудничестве и 
партнёрстве между Российской Федерацией и Украиной 1997-го года". Алла Матюшок - о 
сегодняшнем дне Парламента 

Алла МАТЮШОК, корреспондент: Воскресное утро, только начало девятого, а многие 
народные избранники - уже в кулуарах. Обсуждают ситуацию, советуются и ждут экстренного 
совещания. В то же время в Верховной Раде идёт совещание РНБО. Обстановка напряжённая, 
парламентарии заметно обеспокоены, но все как один, - представители разных фракций - хотят 
мира. Сегодня у них - единая позиция. 

Юрий МИРОШНИЧЕНКО, народный депутат, фракция Партия Регионов: «Ситуація 
надзвичайно складна. Якщо ми говоримо що нам треба її врегулювати то нам потрібна сторона 
для діалогу». 

Владимир ЛИТВИН, народный депутат, внефракционный: «Треба зараз зробити все щоб 
не говорила сила зброї, щоб почали говорити люди. Треба згуртувати людей, можливо 
відмовитись від ряду поспішних рішень, які були прийняті, внести спокій в Україну, покінчити 
з бандитизмом, щоб люди розуміли на кого спиратись в Україні». 

Инна БОГОСЛОВСКАЯ, народный депутат, внефракционный: «Від нас самих буде 
залежати чи буде розпалений цей вогонь далі чи він згасне і ми всередині країни станемо 
сильніше». 

Алла МАТЮШОК, корреспондент: Как только закончилось заседание СНБО - депутаты 
закрылись в сесионном зале. Журналистов туда не пускают. Заседание - закрытое. В повестке 
дня - выступления представителей силового блока - министров обороны и внутренних дел, глав 
СБУ и пограничной службы. А их мнения могут отличаться. 
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Геннадий МОСКАЛЬ, народный депутат, ВО «Батькивщина»: «Якщо це стосується, ну 
будем казати сьогодні чи лишиться Україна суверенною і чи лишиться Крим у складі України і 
були різнополярні думки». 

Алла МАТЮШОК, корреспондент: Общий язык депутаты нашли. Большинство 
постановлений проголосовали - практически единогласно. 

Вячеслав КИРИЛЕНКО, народный депутат, ВО «Батькивщина»: Все ухвалено в триста і 
більше голосів - це дуже важливо. Це звернення до країн - гарантів безпеки, це постанова про 
підтримку збройних сил України і постанова загально-політичного змісту яка спирається на 
відповідні пункти статуту Організації Об’єднаних Націй і містить звернення до ОБСЄ. 
Євросоюзу, НАТО і навіть СНГ щодо мирного дипломатичного врегулювання ситуації. 

Алла МАТЮШОК, корреспондент: Поддержать украинскую армию, выделить 
необходимое финансирование. Вооруженные силы Украины - привести в полную боевую 
готовность. Ситуация сложная, но Украина готова за себя постоять, - говорит спикер Верховной 
рады Александр Турчинов. Но также государство ждёт поддержки и от стран-подписантов 
Будапештского меморандума. 

Александр ТУРЧИНОВ, председатель Верховной Рады: Сьогодні держави, які були 
гарантами безпеки України повинні виконати свої зобовязання і сьогодні весь світ підтримуючи 
Україну повинен робити реальні кроки щоб нормалізувати сиуацію. І припинити спробу 
військової агресії проти нашої країни. На превеликий жаль я не зміг звязатись ні з презиеднтом 
Путіним ні з Медведевим, але говорив з головою Держдуми Росії паном Наришкіним, де чітко 
акцентував на агресивних погрозах російськиїх військових і сказав що україхнські війська 
діють чинно законів і Конституції, вони будуть обороняти українську землю і будь-яка спроба 
атакувати військове містечко - це пряма військова агресія проти нашої країни, за що будуть 
нести повну відповідальність російські військові і кервівництво Російської Федерації». 

Алла МАТЮШОК, корреспондент: Завтра депутаты соберутся на согласительный совет. 
Планируют обсудить какие ещё документы необходимо принять, чтобы паралмент мог 
оперативно реагировать на сложившуюся ситуацию. Решать её - необходимо исключительно 
мирным путём, - считают представители украинской власти. 

Ситуация в Крыму стала главной темой очередного вече на майдане  

ТРК "Украина", События 

Евгений МИХИН, ведущий: Ситуация в Крыму стала главной темой очередного вече на 
майдане. К 12-ти дня там собралось около 10 тысяч человек. Традиционный молебен на этот раз 
был прерван шествием представителей стран, осуждающих действия России на территории 
Украины. Со сцены майдана политики и общественные деятели призвали защитить 
территориальную целостность страны, не поддаваться на провокации российской стороны и 
самим не провоцировать ситуацию. 

Евгений НИЩУК, министр культуры Украины: «Жодного свідчення про те – не 
провокаторів, а справжніх свідчень про те, що хтось постраждав із росіян чи з російськомовних 
чи тих людей, які навіть підтримують Росію і ходять із прапорами Росії немає! Ні на кого не 
нападали!». 

О более широких полномочиях органов местной власти говорил последние дни и 

народный депутат от фракции Парии регионов Сергей Тигипко  

Евгений МИХИН, ведущий: О более широких полномочиях органов местной власти 
говорил последние дни и народный депутат от фракции Парии регионов Сергей Тигипко. 

Сергей ТИГИПКО, народный депутат Украины, фракция Партии регионов: «Очень бы 
хотелось, чтобы мы все-таки оговорили, возможно, какие-то дополнительные полномочия 
Крыма. Я считаю, прежде всего экономического характера. Экономических свобод региону 
явно не хватает, и мы могли бы начать этот процесс выдачи дачи больших полномочий 
экономических именно Крыму. Пусть берут больше средств на образование, на 
здравоохранение, на любые другие социальные программы. Это то, что надо любому региону. 
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Заодно с большим уважением будут относится к инвесторам, к малому, к среднему бизнесу. 
Вот это было бы хорошо – чтобы они сами почувствовали, что мы идем на встречу». 

Світові лідери закликають Володимира Путіна зупинитися  

ICTV, Факти 

Оксана СОКОЛОВА, ведуча: Світові лідери закликають Володимира Путіна зупинитися. 
Американський Президент Барак Обама говорив з ним телефоном 1,5 години, попереджаючи 
про наслідки військового втручання в Україну. По суті це війна в центрі Європи. Далі – ключові 
заяви. 

Кореспондент: Події немислимі для 21-го століття. Президент Європейської комісії Жозе 
Мануель Баррозу шокований агресією Росії. 

Жозе Мануель БАРРОЗУ, президент Європейської комісії: "Ми були вражені 
повідомленнями про суверенітет України. Ми взагалі вважаємо такі дії незбагненними для 
європейського континенту у 21-му столітті. Я сподіваюсь, що міжнародна спільнота поділяє 
наш погляд". 

Кореспондент: Міжнародна спільнота погляд поділяє. Але поки обмежується 
вмовляннями російського Президента припинити агресію. 

Пан Гі МУН, генеральний секретар ООН: "Я щойно говорив безпосередньо з 
Президентом Росії Володимиром Путіним по телефону. Я сказав йому, що уважно стежу за 
складними подіями, що швидко розгортаються в Україні. Я звернувся до Президента Путіна з 
закликом терміново розпочати вести прямий діалог з владою в Києві". 

Кореспондент: Повернутися до прямого діалогу і припинити ескалацію насильства 
російського Президента закликали генсек НАТО Андерс Фог Расмуссен, британський Прем’єр 
Девід Кемерон, німецький канцлер Ангела Меркель та голова ЄС Херман Ван Ромпей. 
Європейські політики нагадали Росії і про Будапештський меморандум. 

Вільям ХЕЙГ, міністр закордонних справ Великобританії: "Я висловив нашу 
стурбованість Сергію Лаврову у зв’язку з цим. І нагадав Росії, що в Будапештському 
меморандумі 1994 року Росія, Великобританія і Сполучені Штати виступали гарантами 
підтримки незалежності та територіальної цілісності України". 

Кореспондент: Вчора екстрене засідання скликала Рада безпеки ООН. Єдиною темою 
стала ситуація в Криму. Представники США закликали негайно відрядити до півострова 
міжнародних спостерігачів ООН та ОБСЄ. А Президент Барак Обама говорив по телефону з 
Володимиром Путіним цілих 90 хвилин. Він переконував російського Президента у 
неможливості застосування російських Збройних сил в Україні. 

Барак ОБАМА, Президент США: "Це буде втручання в українські справи. Це буде 
чітким порушенням зобов’язань Росії поважати незалежність, суверенітет та кордони України і 
міжнародних законів. Сполучені Штати будуть разом з міжнародною спільнотою, і запевняємо, 
що буде відплата за будь-яке військове втручання в Україну". 

Кореспондент: Сполучені Штати пригрозили Кремлю міжнародною ізоляцією, і 
зупинили підготовку до саміту "Великої вісімки" у Сочі. Так само вчинили – Великобританія, 
Канада і Франція. Окрім того, Барак Обама заявив, що надасть технічну та фінансову допомогу 
українському народу. Сьогодні Британія, США та Канада відкликали своїх послів з Москвид ля 
консультацій. Сам же Володимир Путін грає у мовчанку. Наразі він не зробив жодної заяви з 
кримського питання. 

«Крим взятий у заручники»  

Радіо Свобода, Ваша Свобода 

Гості «Вашої Свободи»: Володимир Лупацій, виконавчий директор Центру соціальних 
досліджень «Софія»; Сулейман Мамутов, представник кримських татар у Києві. 
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Віталій Портников: Крим сьогодні став головною гарячою точкою на політичній карті не 
тільки України, але й Європейського континенту. Ми стали свідками того, як під приводом 
внутрішньополітичних процесів на самому півострові здійснюється повзуча окупація території 
однієї країни іншою. 

Наскільки можна зупинити цю повзучу окупацію? Що може зробити Україна? Що може 
зробити міжнародне співтовариство? Яким може бути рішення Радбезу ООН? Чи здатне 
російське керівництво зрозуміти, що воно переходить той «червоний» кордон, за яким 
починається протистояння Росії з усім цивілізованим світом? 

Пане Володимире, наскільки ситуація сьогодні Вам здається загрозливою? Що можна 
зробити, щоб ця ситуація якось змінилася? Чи можна взагалі щось зробити? 

Володимир Лупацій: Я почав би з такого сакрального моменту, який стосується міста 
Севастополя. Тому що Севастополь для нас – це не просто якесь особливе місто 
загальнонаціонального підпорядкування. Там  Володимирський собор, який був 
відреставрований на кошти українського бюджету, який був відкритий двома президентами – 
президентом Кучмою і президентом Путіним. 

(Переклад). Я хотів би сказати всім «захисникам» міста Севастополя, наскільки 
«богоугодними» є їхні дії, оскільки саме все східне слов’янство прийняло християнство з 
Севастополя. І лики херсонеських святих, напевне, сьогодні плачуть у Софії Київській. 

Очевидно, поки політики демонструють чи бездіяльність, чи деякі злочинні дії, я думаю, 
що дуже важливо учасникам православних приходів України звернутися до патріарха Кирила, 
щоб він дав оцінку тим діям, які сьогодні відбуваються в Криму. Тому що те, що відбувається,  
нагадує сомалійських піратів, коли не окрема група громадян, не окреме місто, а фактично 
територія країни береться у заручники. 

– У нас на зв’язку є постійний представник в.о. президента України у АРК Сергій 
Куніцин. 

Пане Сергію, чи вважаєте Ви, що нинішня українська влада може щось зробити для 
зміни ситуації в Криму? Чи Ви вирушаєте в Крим просто, щоб обсервувати, так би мовити, цю 
ситуацію, спостерігати за нею? 

Сергій Куніцин (переклад): Я тільки прилетів. Зараз перебуваю в аеропорту 
Сімферополя. Тут були Костантинов і Аксьонов, прилетів Жириновський, прилетів Затулін, 
делегація російська. Ми з ними не перетиналися. 

В аеропорту люди озброєні, неозброєні. Поки ми визначаємося, чи зможемо ми взагалі 
звідси виїхати чи ні. Так що поки що я в обстановці не розібрався. Серйозних коментарів давати 
не можу. Але думаю, що в української держави за участі міжнародних гарантій є можливості 
відстояти свою територіальну цілісність. 

– Я хотів би у Вас запитати щодо легітимності так званого нового прем’єра Криму, пана 
Аксьонова. Наскільки я розумію, він був призначений на цю посаду Верховною Радою АРК за 
згодою з колишнім президентом Віктором Януковичем. Це ясно. 

Але наскільки для цього потрібне затвердження рішення українського парламенту? Чи 
кримська влада може так діяти в цій зоні легітимності, пов’язаній з режимом Януковича? 

Сергій Куніцин: Не може діяти. Тільки треба було погоджувати з в.о. президента 
чинного. Конституція порушена. Тобто, це юридичне свавілля. Безумовно, це нелегітимне 
рішення. 

– А як тоді можуть здійснюватися контакти між владою України і цією новою владою 
Криму? 

Сергій Куніцин: Побачимо зараз, які будуть контакти. Побачимо. Подивимося рішення, 
проаналізуємо з юридичної сторони. А потім будемо вирішувати. 

– Дякую. Успіхів Вам! 

Володимир Лупацій (переклад): Оскільки представник президента з’явився у Криму, то 
для України принципово важливо задекларувати нашу платформу діалогу, який заключається в 
наступному. 
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По-перше, Україна – єдина країна, яка принцип людської безпеки ставить вище 
принципу безпеки держави. Коли ми вибираємо між урядовою будівлею і людиною, Україна 
вибирає безпеку людей. Це перше. 

По-друге, українська влада повинна чітко заявити, що в основі нашої зовнішньої 
політики був і буде принцип нейтралітету і позаблоковості, ми не маємо наміру вступати ні в 
НАТО, ні в ОДКБ. Це жителі Криму мають чітко почути, у тому числі жителі Севастополя. 

І третя позиція. Головне багатство Криму – це мирне співіснування етносів, це запорука 
економічного успіху і безпеки. Якщо це буде втрачене, у Криму немає майбутнього. 

– Пане Сулеймане, що зараз, на Вашу думку, робити кримськотатарському Меджлісу? 
Що взагалі можуть робити кримські татари у цій ситуації, яка склалася? В принципі, чи є у них 
якісь самостійні шляхи для дій? 

Сулейман Мамутов: Шляхи для дій? Я думаю, що вони не визначаються тим, чи 
самостійні, чи не самостійні. Зараз, як на мене, Меджліс кримськотатарського народ буде діяти 
виключно у сфері того, що йому необхідно зробити. 

– До речі, ми можемо послухати Нарімана Джелялова, заступника голови Меджлісу 
кримськотатарського народу. 

Пане Наріман, Меджліс уже визначився з якимись діями з приводу нового уряду Криму? 

Наріман Джелялов: Поки що ні, тому що тривають певні переговори. І ми о першій 
годині збираємося, де вже будемо визначатися з тим, як нам діяти далі. Тому що наразі ми були 
змушені реагувати на певні дії. І дуже багато розгублено серед нас співвітчизників, тому що 
немає якоїсь конкретної реакції з Києва. І ми змушені діяти поки що самостійно. 

– А цей новий кримський уряд намагався з вами виходити на зв'язок? Тому що авторитет 
Меджлісу є реальним. 

Наріман Джелялов: Авторитет Меджлісу наразі є дуже реальним. Виходять. У нас є 
народний депутат, наш лідер Мустафа Джамілєв, який спілкується з колегами в Києві. 

Але наразі, на нашу думку, на думку багатьох наших співвітчизників, потрібні якісь 
силові дії, тому що в Криму озброєні люди вчиняють дії поза законом. Ми не розуміємо, чому 
відповідні структури не дають якусь відповідь. 

Сулейман Мамутов: Цю позицію я вже чув з Криму. Ми постійно тримаємо зв'язок з 
нашими співвітчизниками. Я хочу сказати, що дії Меджлісу будуть виходити не завжди, як на 
мене, з інтересів кримськотатарських, а перші інтереси – це зараз забезпечення спокою у 
самому Криму. 

Я хочу сказати, що наразі існує дуже серйозна загроза і небезпека того, що проводиться 
активна, масована інформаційна кампанія, людей просто зіштовхують і починається провокація 
саме на міжетнічному підґрунті. Це проходить у соцмережах, у медіа. Це перше, що зараз буде 
робити кримськотатарська народність. Це просто необхідність – запобігти цим провокаціям. 

Друге – це звернення. Дійсно, зараз у багатьох кримських татар, які перебувають у 
Криму, у них здивування. Усі вважають, що реакція Києва є надто м’якою, що Київ наразі 
займається тим, що розподіляє між собою портфелі, повноваження, але зовсім не реагує так, як 
мав би реагувати на події в Криму. 

І третє, що буде робити Меджліс. Це теж є необхідність. Це звернення до міжнародних 
інституцій для того, щоб була гарантія того, що міжнародні організації, насамперед, я думаю, 
структури ООН і ОБСЄ, які могли б гарантувати саме безпеку кримських татар. Безпеку 
кримських татар необхідно гарантувати через те, що існують обґрунтовані побоювання. Адже, 
як відомо, кримські татари завжди підтримували демократичні сили. І якщо зараз ситуація не 
буде під контролем саме нової української влади, почнуться політичні переслідування і 
почнуться масові провокації на міжетнічному підґрунті. 

– Пане Володимире, як Ви вважаєте, якщо Україна не зможе захистити кримських татар, 
чи не зробить це за неї Туреччина? Це теж важливе питання. 

Володимир Лупацій: Це якраз питання знову ж таки до третьої сторони. 
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Насьогодні треба зрозуміти просту річ. Реалізовується сценарій, коли Крим взятий у 
заручники. На чолі стоїть влада, яка на сьогодні фактично має терористичне обличчя 
радикального націоналізму російського. Це не є позиція Криму, це не є позиція росіян Криму, і 
це не є позиція навіть російськомовних жителів Криму. 

Тому на сьогодні принципово важливо розуміти, що це під дулами автоматів 
намагаються змусити людей прийняти певне геополітичне рішення, зробити геополітичний 
вибір для жителів Криму. 

Принципово важливо – це демонстрація того, що територіальні громади, жителі міст, сіл, 
окремі просто люди Криму, мінімум, морально засуджують це, вони не солідарні з цією 
позицією, яку демонструє ця терористична влада, з моєї точки зору. 

– Пане Сулеймане, Ви кажете про безпеку кримських татар. А самі кримські татари не 
будуть намагатися власну безпеку забезпечувати в такій ситуації? 

Сулейман Мамутов: Звичайно, будуть намагатися. Це буде просто самозахист. 

Але справа в чому? Наразі в Криму перебувають військові, це армія. Це навіть не та 
ситуація, яка була у Києві. І набагато складніше виступати проти чогось, коли ти в меншості. 
Це не Київ, де все місто підтримувало тебе. 

Що я хочу сказати? Як може мирне населення здійснювати ефективний захист себе в 
умовах, коли існує саме загарбання військовими? 

Я хочу сказати, що саме до авторитету Меджлісу, я маю надію на те, що кримська влада, 
яка псевдовлада, квазівлада, яка зараз оголосила себе владою, буде звертати увагу на той факт, 
що нещодавно, минулого року, пройшли перші прямі вибори до Курултаю і Меджлісу 
кримськотатарського народу. Тобто, цей орган для нас, для кримських татар, є легітимним. 

Більше того, є багато українців у Криму, є багато росіян, які підтримують проукраїнські 
позиції. І це складає досить значну кількість населення Криму. Це не є Абхазія чи Осетія. 
Наскільки я розумію, більша частина все ж таки підтримала інтервенцію російських військ. Це 
може бути навіть до 500 тисяч до двох мільйонів, які наразі проти того, що відбувається в 
Криму проти окупації. 

– Пане Володимире, дійсно, ми говоримо про ситуацію, в якій люди, які готові 
обороняти держаний статус України, є у меншості. До того ж, у кожного свої інтереси. 

У будь-якому разі, коли ти перебуваєш в окупованій країні, то і кримськотатарський 
народ має думати про свою безпеку, значить, про переговори з кримською владою, а точніше, з 
російськими військовими, які сьогодні можуть стати владою на півострові. Давайте вже 
називати речі своїми іменами, і люди, які просто живуть у Криму, росіяни, українці, можуть 
думати не про якесь збройне чи мирне протестування, а про виїзд з окупованої території, як це 
часто буває з людьми, які не хочуть жити на окупованій території, мають можливості її 
залишити. 

І тут виникає питання, що в України також у цій ситуації слабкі позиції. 

Володимир Лупацій: Перш за все, під автоматами, але реально здійснюється моральний 
тероризм стосовно  жителів Криму. Людей підводять до думки, що вони повинні визнати цю 
нелегітимну владу. 

З моєї точки зору, нам завжди казали, що перебування Чорноморського флоту Росії на 
території Криму – це гарантія безпеки і стабільності в Криму. Тому сьогодні демонстрація 
«невтручання» Збройних сил, Чорноморського флоту, демонстрація непричетності уряду Росії 
до того, що відбувається в Криму, насправді це кожну годину, кожну хвилину відбувається 
дискредитація цих структур. 

Оскільки зрозуміло, що їхнє невтручання – це є мовчазна підтримка цих представників 
терористичних угруповань, які сьогодні зі зброєю в руках захоплюють владу. Це мовчазна 
підтримка і це початок делегітимації російської політичної влади. Тому що підбурювання і 
мовчазна бездіяльність – це є те, що називається злочинна бездіяльність. 

– А Ви хочете продовжити турецьку тему, пане Сулеймане? 
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Сулейман Мамутов: Я хотів би сказати, що саме реакція від Турецької Республіки вже 
була вчора. Із заявою виступив міністр закордонних справ Туреччини, який висловив своє 
занепокоєння. І, як мені відомо, найближчими днями, може навіть сьогодні, він вилітає у Київ 
для вирішення цієї ситуації. Туреччина  прямо зазначила, що інтереси і захист 
кримськотатарського народу для них є дуже важливими. 

То того ж, як відомо, у Туреччині проживає дуже велика кримськотатарська діаспора, 
яка складає, за різними підрахунками, від мільйона до 5 мільйонів людей. І вони зараз масово 
звертаються до уряду Турецької Республіки з тим, щоб (я хочу зазначити!) Туреччина 
підтримала саме територіальну цілісність всієї України, а не тільки безпеку 
кримськотатарського народу. Тобто територіальну цілісність, включаючи безпеку 
кримськотатарського народу. 

– Якщо ми собі уявимо, що Україна не захищає Крим, Туреччина виступає із заявами, 
так чи інакше Меджліс змушений говорити з новою кримською владою про те, що робити 
кримськотатарському народу в цій ситуації. Він не може вести переговори з точки зору взагалі 
самої безпеки людей, які живуть в Криму. 

Сулейман Мамутов: Звичайно. Це просто є необхідністю. За тією владою, яка зараз є у 
Криму, є апарат примусу, є військові. І це просто шлях буде зараз для самозбереження, 
самозбереження цілого народу. 

Я повторюю ще раз про масові провокації, які зараз починаються в Криму. Це 
зазначають всі друзі, знайомі, рідні, які перебувають там. 

Володимир Лупацій: Я думаю, що загроза сьогодні у перспективі стосується не лише 
кримськотатарського етносу, але і всіх жителів Криму. Тому що логіка, яка запропонована з 
боку Російської Федерації, що ми розпочнемо масову паспортизацію, означає наступне. Після 
того, як відбудеться паспортизація, ті, хто добровільно не погодяться отримати паспорти 
Російської Федерації,  це будуть люди другого сорту, які будуть відразу дискриміновані у своїх 
правах матеріальних, політичних і так далі. А в разі подальшої незгоди вони дійсно 
потрапляють у ситуацію фізичної загрози. 

Тому сьогодні мова йде про порушення прав, людських прав усіх жителів Криму. І 
сьогодні це питання дійсно вже виходить за межі України. І сьогодні недарма Україна 
звернулася до Радбезу ООН, до постійних представників для того, щоб перш за все Росія 
пояснила на міжнародній арені легітимність своїх дій і присутність не тільки своїх військових, 
але й присутність десанту політиків. 

Але я хочу повернутися до іншого. Тут головне – це не те, що роблять, так би мовити, 
представники терористичних груп в Криму, які намагаються просто тероризувати морально 
заручників і жителів Криму. Головне, що повинна робити Україна. 

По-перше, Україна теж повинна продемонструвати, що вона готова, парламент,  
легітимний він чи ні, не представляє сьогодні точку зору всіх жителів. Нам потрібно звертатися 
до представників територіальних громад. Україна повинна запропонувати прямі міжбюджетні 
стосунки для територіальних громад, запропонувати, зробити явочним порядком Крим 
територією для реалізації місцевого самоврядування. Те ж саме стосується міста Севастополя. 

Дійсно, попередня влада не вирішувала питання зі статусом. Готовий закон у Верховній 
Раді про статус міста Севастополя. І українська позиція. Ми переконані, що самоврядування 
повинне бути і в Севастополі, і в Києві. У Києві, до речі, теж уже більше ніж півроку немає 
обраних народом представників. 

І, зрозуміло, жителі Севастополя, більша частина людей, які працюють, це малий і 
середній бізнес. Вони хочуть бачити владу, якій вони довіряють. Але зробити це треба 
легітимно. Нічого не заважає. У тому числі представники АРК і Севастополя присутні у стінах 
Верховної Ради України. Можна прийняти закон і назвати дату виборів у Севастополі до 
органів місцевого самоврядування. 

– Тут питання в тому, наскільки зараз у Криму взагалі готові чути будь-які заклики із 
Києва? Це проблема. 



 

Інформаційне    управління    Апарату    Верховної    Ради    України    

 

31 

Сулейман Мамутов: Звичайно. 

Володимир Лупацій: Звернення повинне йти не до влади Криму. А безпосередньо до 
людей, до представників територіальних громад. І позиція територіальних громад і людей, їхня 
незгода з тим, що діється, з цими протиправними діями, – це найголовніший актив, і це  
найголовніша зброя насьогодні стосовно терористів, які взяли в заручники. 

– Більшість населення Криму (я не знаю, чи 60%, чи 70%) живуть за рахунок курортного 
сезону. Ми можемо вже зараз говорити, а завтра перше березня, що курортний сезон зірваний. І 
як люди взагалі уявляють собі, що з ними буде через півроку? 

Ви ж знаєте, як люди в Криму живуть. Вони три-чотири місяці здають помешкання, 
готелі, ресторани. Все це працює чотири місяці. А потім вони живуть на зароблені гроші. Цих 
грошей не буде. Що далі? 

Сулейман Мамутов: Мені здається, що це недалекоглядність кримчан. Адже так само, як 
недалекоглядність, якщо повернутися до минулих років з приводу нарікань щодо сервісу в 
Криму і всього того, тобто вони зараз не думають про те. 

Щодо того, чи готові кримчани почути Київ? Мені здається, що більшість не готова. Це, 
дійсно, зараз просто заблоковані не те що інформаційні канали, просто кримське населення 
Криму заблоковане для того, щоб почути когось із Києва. 

Щодо того, як зможе вижити Крим, то особисто я знаю, що, дійсно, може виникнути 
така проблема. І, можливо, російськомовні і взагалі та частина, яка зараз підтримує цей 
псевдоуряд у Криму, мають надію на якісь фінансові вливання з боку Росії. Адже їм постійно 
обіцяють, що сьогодні мільярд, а завтра п’ять. І так далі. Хоча не факт, звичайно, що це може 
бути лише жартом, як на мене, адже Росія не змогла дати навіть два мільярди під час того, як 
ще Янукович був при владі і тримав тут якісь позиції! 

Стосовно того, чи зможе Крим сам себе забезпечувати? Наскільки я пам’ятаю 
статистику податкових органів, Крим менше всього сплачує податків. І це теж дуже 
недалекоглядно для кримчан казати, що вони можуть бути самодостатніми саме в 
економічному аспекті. 

Володимир Лупацій: Крим, як будь-який регіон, може себе забезпечити, але за умови, 
коли Крим не буде перетворений на «воєнну казарму», де будуть видавати пайки, і це буде 
гарантія і основний прояв стабільності. 

– Звичайно. Тому що ми вже таку «казарму» бачимо на кордонах України. Це 
самопроголошена Придністровська молдавська республіка. Я хотів би, щоб усі кримчани 
поїхали туди і подивилися на той, я сказав би, бідний СРСР, який там зберігається, який навіть 
відрізняється від сусідньої Республіки Молдови. І вже вчора мешканцям Молдови скасували 
візи до ЄС, а мешканці Придністровської молдавської республіки залишаються у цьому своєму 
закритому маленькому світі. Так може статися, на жаль, з Кримом. 

Ми з Кримом, ми з кримчанами, ми з тими, хто хоче нормального, демократичного, 
вільного життя, а не життя в зоні, в яку сьогодні перетворюється, фактично на межі окупації, 
територія нашого суб’єкта державності. 


